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NOVICE IZ ČEBELARSKEGA SVETA 

Iz m osk o v sk ih  ra z p ra v

IZ DRUŠTVENEGA Ž IV L JE N JA

Pričeli sm o z g ra d n jo  Č eb elarsk eg a  izo b ražev a ln e 
ga cen tra

O SM RTNICE

List izhaja vsakega 1. v m esecu. Člani, ki plačujejo letno članarino 30,00 din, ga prejmejo 
zastonj. Izdaja ga Zveza Čebelarskih društev za S lovenijo v Ljubljani, Cankarjeva cesta 3/11, 
tiska Tiskarna PTT v Ljubljani. Ureja uredniški odbor: France Guna, Alojzij Kastelic, Lud
vik Klun, Martin M encej, Boris M odrijan, Jožko Slander. Glavni urednik; Martin Mencej, 
odgovorni urednik: Boris Modrijan. Letna naročnina za nečlane 35,00 din, za inozem stvo  
40,00 din. Posam ezna številka na 32 straneh stane 3,00 din. O dpovedi m ed letom  ne upo
števam o. Kdor plačuje članarino v  obrokih, se s prvim obrokom  zaveže, da jo bo do konca 
leta v  celoti poravnal. To velja tudi za naročnino. Številka žiro računa pri SDK v Ljubljani, 

M iklošičeva cesta, 501-8-268/1. T elefonska številka uprave ZČDS in SC 20 -208 .



Čeprav večkrat nezaželen, je roj vedno posebno doživetje za čebelarja Foto: Janez Skok

ČEBELARJEVA OPRAVILA V JUNIJU
Brezar

Prva runda  n a š e g a  č e b e la r je n ja  v  le
to š n je m  letu je  za nam i: d ruž in e  im am o 
na v išku , tudi p rv e  č e b re  m edu  s m o  že 
napolnili .  Č e b e le  s o  p r ip rav l jen e  za no
ve  na loge .  Ob p o k o šen ih  travnik ih  bo 
njihova v n e m a  s i c e r  nekoliko p opust i la ,  
ven d a r ,  č e  jih pri to č e n ju  n e  bo m o  p re 
v e č  obrali in č e  bo količkaj b e re  v na
ravi ali pa  v  p ita ln iku, bom o  z lahka  do
seg l i  n a č r to v an o  p o v e č a n je  n a š e g a  č e b e 
la r s tv a  z novimi družinam i. Napočil je  
n a ju go dn e jš i  č a s  za n a ra v n e  ali u m e tn e  
ro je ,  vzre jo  in obnovo  m a t ic  t e r  pr ip ravo  
družin  na  nas ledn ji  pridelovaln i  c ik lus ,  
ki lahko p r ičak u jem o  v k ostan jev i ,  lipovi

hojevi ali pa  kaki drugi p aš i ,  k a te r a  n a 
s top i  proti koncu t e g a  m e s e c a .

V te m  č a su  b om o pri d ruž inah  zlahka 
našli  po ljubno  š tev i lo  kva li te tn ih  matič- 
nikov. Izkoris t im o jih za n a re ja n je  u m e t 
nih rojev, reze rv n ih  družin, p raš ilčkov ,  
n u k leu so v  ipd. Mnogi čebe la r j i  da je jo  š e  
ved no  p re d n o s t  —  in n e k a te r e  n e d v o m 
no tud i imajo —  naravn im  ro jem . V te m  
č a su ,  tj . po prvi p aš i  si jih lahko brez  
v e č je  šk o d e  p r iv ošč im o , č e  s o  s e v e d a  
tudi č e b e l e  za to .  Ob pravilni negi si 
b o s ta  tak o  roj, kakor tudi iz ro jen ec  to 
liko opo m o g la ,  da  b o s ta  že  lahko v p re 
ce jšn j i  m eri izkoris t ila  n a s led n jo  p ašo ,
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m e d  k a te ro  si b o s t a  n a b ra la  dovolj m o 
či,  da  b o s t a  p o s t a la  en ak o p ra v n a ,  s e  p ra 
vi, en a k o  m o č n a  z o s ta l im i  d ruž inam i.

Tudi to k r a t  n e  bi o b š i rn e je  govoril o 
ro jen ju  in n a re jan ju  ro jev  pri Žniderš i-  
č e v e m  panju . Bom rajš i o b š i rn e jš i  pri 
n a k lad n e m  panju! Š e  p re j  pa  nekaj d ru 
gih, s p lo šn ih  napo tkov .

M e n d a  ga ni m e d  nam i č e b e la r ja ,  ki 
n e  bi n a še l  m ed  svo jim i d ruž inam i izro
jen c a ,  p re l e g a n c a  ali kako d ru g o  družino , 
k a te r a  je  bila v p lo d išču  dalj č a s a  b rez  
m a t ic e ,  ki ima c e le  s a t e  n ab i te  z zlato- 
ru m e n o  obnož ino .  Ko dobi tak a  d ruž ina  
s p e t  m a t ico ,  p o s t a n e  tak o  n ak o p ič e n a  
o bn ož ina  ze lo  r e s n a  ov ira  za pravilno  
š i r je n je  z a le g e  in s  t e m  v zvezi prav ilno  
fo rm ira n je  g n ez d a .  Z a to  v en  s  tak im i 
sa t i ,  na  n jihovo m e s to  pa  p razn e ,  izgra
j e n e  s a te !  O b n o ž in sk e  s a t e  lahko s h r a 
n im o za p o z n e jš o  up o rab o ,  ali pa  izkop
ljem o  iz njih cve tn i  p rah ,  k a te r e g a  nam  
n e  bo te ž k o  vnovčit i .  Kdor bi rad  p r id e 
lal kaj v e č  c v e tn e g a  p rahu ,  lahko tik 
p re d  p r ič e tk o m  k o s ta n je v e  p a š e  »obrez- 
matič i«  d ru ž in e  na t a  način , da  jim za 
nekaj č a s a  (kak t e d e n )  o d v zam e  m a t ico  
t e r  ji om eji  p ro s to r  za  z a le g a n je  na n e 
kaj s a t ih  v m e d iš č u ,  k am o r  jo  p re s ta v i  
za  t a  č a s .  M e d te m  s e  bo v p lo d išču  za
lega  p o leg a la ,  č e b e l e  pa bodo  iz ležene  
s a t e  v  n a jk ra jš e m  č a s u  z a n o s i le  s  p rvo 
v rs tn im  k o s ta n je v im  c v e tn im  p raho m . 
Po končani p aš i  s a t e  s  c v e tn im  p rah o m  
o d v z a m e m o ,  m a t ic o  z z a lego  pa  v rn e m o  
v p lo d išče .

Tudi v  juniju  p r id e la m o  lahko m ars i-  
kak g ram  m a t ič n e g a  m le č k a  b rez  šk o d e .  
Le m a lo  p r iz ad ev n o s t i  in iznajd lj ivosti  
j e  t r e b a .

N a jveč  p a  v t e m  m e s e c u  v e r je tn o  
g re š i jo  p r ide lova lc i  m ed u .  M e d te m  ko 
je  v  m aju  in v z a č e tk u  junija  kolikor to 
liko izdatno  m e d e n je  sko ra j  p o v so d ,  s e  
p o d o b a  v juniju  b is tv e n o  s p r e m e n i .  M no
gi č e b e la r j i  ob p o k o še n ih  n ižinsk ih  t r a v 
nikih n e m o č n o  čak a jo  z nab it im i panji 
k o s tan j ,  m e d t e m  ko s e  njih t e ž a  na  t e h t 
nici iz d n e v a  v dan  m a n jša .  Č e  jih p o te m  
š e  ko s tan j  izneve ri ,  p o s t a n e  p o d o b a  nji

h o v e g a  č e b e la r je n ja  kaj k lavrna . Z a to  naj 
nam  v t e m  m e s e c u  n e  bo žal ne  t r u d a  
ne  č a s a ,  da  p o iš č e m o  svo j im  ljub ljen
kam  m o rd a  r e s  bolj s k r o m n e  in lokalno 
o m e je n e  v ire  m e d e n ja ,  t e r  jih t ja  p r e 
p e l je m o .  V e r je tn o  b o m o  ta k e  v ire  našli 
p rav  v bližini, kom aj nekaj 10 km o d d a 
ljene .  P o se b n o  izda tno  nam  v t e m  č a su  
lahko zam e d i  hoja  ali v iš in sk a  sm re k a !  
M e d te m  ko s o  nižinski travniki že  p o 
k ošen i ,  nudijo  p la n in sk e  livade č e b e la m  
š e  m no g o  b e re ,  p o s e b n o  č e  je  v r e m e  
bolj d e žev n o .  V Beli krajini in na Kr
š k e m  polju bod im o  pozorni na h ras t!  
V čas ih  s o  g o re n jsk i  č e b e la r j i  m a so v n o  
vozili na Je lo v ico  in d ru g e  v iso k o g o rsk e  
p la n o te  in do l ine .  Redko s o  o s ta l i  b rez  
to čen ja !  Prav tak o  s o  bile M o z irsk e  p la
n in e  in P ohorje  ve liko  u p an je  š t a je r s k im  
č e b e l a r je m .  N eka te r i  pa so  po akaciji 
ra je  o s ta l i  v  bližini ž itn ih  polj , s  k a te r ih  
so  n e m a lo k ra t  točili zam olk lo  ze len i 
m ed  od g ra h o v ice .  Žal s e  je  na K očev
s k e m  m e d v e d  to l iko  ra z p a se l ,  da  ne 
m o re m  s v e to v a t i  izko r iščan ja  izredno  
bog a tih  Iivadskih in gozdnih  p a s i š č  v 
okolici Kočevja ,  k jer je  bilo č e b e l a r j e 
n je  že  od nekda j iz redno  d o n o sn o .  
Itd. Itd. S k ra tk a :  isk an je  m e d e n ih  virov 
naj nam  p o s t a n e  s t a ln a  p ra k s a  pri n a 
š e m  č e b e la r je n ju !  Kolikor nam  bo, nam  
bo nudila  to l iko  v e s e l ja ,  da  s e  ji p o z ne je  
n e  bo m o  odrekli!

V rn im o s e  k n a k la d n e m u  pan ju .  V 
zadnji š tev ilk i  s m o  s e  sezn an i l i  s  t e m ,  
kako v n a k lad n e m  panju  d o s e ž e m o  pri
m e rn o  m oč ,  tj . ž iva ln os t ,  pri ka te r i  nam  
d ru ž ine  na jbo l je  izkor is t i jo  p rv e  izd a t
n e j š e  p a š e .  Zdaj ko s o  t e  v g la v n e m  za 
nam i, ne  bo o d v e č ,  č e  s e  m alo  o b š i rn e je  
r a z p i š e m  o te m ,  kako po v e ča t i  n a š e  š t e 
vilo d ružin  v nak ladn ih  panjih .

S e v e d a  si lahko tudi pri nak lad n e m  
pan ju  p r iv o šč im o  n a ra v n e  ro je ,  v e n d a r  
s e  sp r ič o  iz redn ih  m o žn o s t i ,  ki jih ima 
za n a re ja n je  u m e tn ih  ro jev  tako  pri d ru 
žinah , k a te r e  že  s e d e  na roj, kakor tudi 
o s ta l ih  p le m en ja k ih ,  r e s  ne  izp lača  č a 
kati n an je  in jih loviti po d rev ju .  Bolje 
bo, d a  s e  za p o v e č a n je  š t e v i l a  č e b e ln ih



družin  v nak ladnik ih  p o s luž im o  e n e g a  od 
n av e d e n ih  n ač ino v  u m e tn ih  rojev:

I. način: plemenjak zaseda dve na
kladi (14— 18 satov zalege)!

D ružino e n o s t a v n o  razd e l im o  na dva 
prib ližno e n a k a  d e la  na ta  način , da od 
v z a m e m o  p lem e n ja k u  gorn jo  n ak lado  z 
v so  v se b in o ,  ji d o d a m o  po dn ico ,  no tranji 
pokrov  in s t r e h o  t e r  p o s ta v im o  na n o v »  
m e s to .  Kolikor pa ima sp o d n ja  naklacra 
v e č  z a p r te  z a le g e ,  je  bo lje  njo pos tav i t i  
na novo m e s to ,  g o rn jo  pa  p u s t i t i  na s t a 
re m  m e s tu ,  ( š e  bo lje  je  d e lo  opraviti  
zv e č e r ,  ko s o  n a b ira lk e  d o m a  in en o  na
klado o dpe lja ti  v d rug ,  v sa j  p e t  km o d 
da l jen  kraj). Č ez  kak dan  u g o tov im o ,  v 
kater i  nakladi je  m a t ica .  Tisti,  ki je  n im a, 
d o d am o  bodis i  d rug o  m a t ico ,  bodis i  zrel 
m atičn ik ,  ali pa  p o č ak am o ,  da  si novo 
m a t ic o  s a m  vzred i .  Družini v p r e n e s e n i  
nakladi je  p o t r e b a  nekaj dni dodaja t i  
m a lo  vode!  S k ica  I.

II. način: plemenjak prav tako zaseda 
dve nakladi.

P oišč im o  m a t ic o  t e r  jo z okvir jem , 
na  k a te r e m  s e  t r e n u tn o  n aha ja ,  p r e n e 
s e m o  v s r e d in o  p ra z n e g a  pan ja ,  k a te r e 
ga  s m o  p re d h o d n o  pripravil i .  O s ta l i  p ro 
s t o r  v panju  napo ln im o  s  p razn im , izgra

jen im  sa t je m .  Tako p rip rav l jen  panj —  z 
en o  nak lado  s e v e d a  —  p o s ta v im o  na 
m e s to ,  k jer  je  s ta l  pre j  p lem e n jak ,  tak o  
da  s e  bodo  vanj s p r a š i l e  v s e  č e b e l e  n a 
b ira lke . P lem en jak  z z a leg o  razde l im o  
po nač inu  I. na dva  de la ,  t e r  o b a  p o 
s ta v im o  na novo m e s to .  Tam j im a  lahko 
d o d a m o  m a t ic o  ali m a t ičn ik a ,  ali pa  ju 
p u s t im o ,  da  si s a m a  v z red i ta  m a t ico ,  t e r  
nekaj č a s a  d o d a jam o  m alo  vode .  S k ica  II.

III. način: plemenjak v dveh nakladah 
se pripravlja na roj —  (ima že matič- 
nike).

D esko ,  ki je  p rib ližno tak o  š i ro k a  kot 
panj,  n a m e s t im o  p red  panj tako ,  da  bo 
ležal en  k o n ec  na zemlji ,  drugi pa  s e  bo 
vzpen ja l  proti ž re lu  pan ja  do o d d a l je 
nost i  od b ra d e  10 cm . Na to  d e s k o  o m e 
te m o  z a te m  v s e  č e b e l e  iz p an ja  z m a 
t ico  v red .  č e b e l e  s e  bodo  po njej p o m i
kale  proti  ž re lu . N abira lke  bodo  razd a 
ljo 10 cm , k a te r a  jih loči od b rad e ,  p re 
le te le  in s e  s p r a š i l e  v panj, m lad e  č e 
b e le ,  m a t ic a  in ro j ilne  č e b e l e  pa s e  bodo  
zb ra le  pod  d e s k o  v velik  roj, s  ka te r im  
rav n am o  e n a k o  ko t z na rav n im  ro jem , 
tj. o g re b e m o  ga v panj, ki je  o p re m lje n  
s  sa tn ic a m i .  S k ica  III.

S k ica  I.
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IV. način: plemenjak v dveh nakladah, 
prav tako v rojilnem razpoloženju.

Panj s  p le m e n ja k o m  p re s ta v im o  na 
novo m e s to ,  na n jego vo  pa  n a m e s t im o  
v i s e č o  sm re k o v o  v e jo  na p r im e rn ih  ko- 
ličih v obliki t r o n o žc a .  Pod ve jo  o m e 
t e m o  z a te m  kaki d v e  tre t j in i  č eb e l  iz 
p le m e n ja k a  skup a j  z m a t ico .  O m e te n e  
č e b e l e  s e  z b e re jo  na  veji , k a te r a  m ora

v ise t i  do  ta l ,  v  roj, s  k a te r im  p rav  tako  
rav n am o  kot z na ravn im  ro jem .

U m e tn e  ro je  v nak ladn ih  pan jih  je 
m ožno  n a re ja t i  š e  na v eč  d rug ih  n ač i
nov  oz. d rug ih  raz l ičkov  n av e d e n ih  na
č inov, v e n d a r  naj n a š te t i  z a d o s tu je jo .  Da 
bodo  roji s p o s o b n i  za  p rez im l je n je  v 
n a k la d n e m  panju , m o ra m o  nared i t i  do 
volj m o č n e  in n a jk a s n e je  do s r e d in e  ju 
nija, tj . p red  k o s ta n je v o  p a šo .

Skica I I I .

Stojišče nakladnih panjev 
v Slov. Primorju

Foto: inž. L. Klun
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POROČILO

Valentina Benedičiča, predsednika ZCDS na rednem letnem občnem zboru ZCDS
dne 9. aprila 1972.

V preteklem  letu je bilo m edenje med 
najslabšim i v zadnjih desetletjih. Le red
ki so bili čebelarji, ki čebelarijo na stal
nem  mestu, da so tudi kaj točili. Vsi 
pa so m orali jeseni seči globoko v žep. 
da so mogli preskrbeti čebele z zadost
no zimsko zalogo. M edu je bilo torej 
malo. Zato pa je bilo po njem več pov
praševanja in se mu je dvignila cena. 
Čebelarji so se tako lahko sami prepri
čali, kako deluje zakon ponudbe in pov
praševanja na nihanje cen. Čebele torej 
v pretečenem  letu na splošno niso za
poslile čebelarjev s točenjem. Zato pa 
so imeli več časa za razm išljanje o na
šem čebelarstvu. Pri tem so kaj lahko 
ugotovili, da se nabira okrog našega 
čebelarstva vedno več perečih proble
mov. Ti problem i so delom a posledica 
velikega časa v katerem  živimo, še po
sebej pa so odraz naših domačih raz
mer. Zato jim  m oram o posvetiti več po
zornosti, se o njih dodobra porazgovo- 
riti in skupaj z odločujočimi dejavniki 
naše družbe poiskati ustrezno rešitev za 
boljši napredek.

Se preden pa bom  govoril o proble
mih, naj na kratko  poročam, da smo 
delovni program  za preteklo leto sklad
no s finančnim načrtom  v redu opravili. 
Izostali so le trije tečaji za opazovalce 
gozdnega m edenja, to pa zato, ker smo 
dali prednost tečajem  za čebelarske pre
glednike, katerih  število šest smo zvi
šali po predvidenem  program u na se
dem. Tečaji za čebelarske preglednike 
im ajo nam reč prednost pred drugimi te
čaji, ker so čebelarski pregledniki neke 
vrste podaljšana uradna roka veterinar
ske in km etijske inšpekcije in je bilo 
zato treba prejeta družbena sredstva 
uporabiti prvenstveno za ta  namen.

Naj začnem z obravnavanjem  proble
mov.

Na prvo mesto bomo dali izobraže
vanje.

Za uvod v obravnavo o izobraževa
nju čebelarjev naj najprej ugotovimo, 
da je čebelarstvo km etijska stroka, 
dalje, da je bilo, žal do pred kratkim  
km etijstvo tista  gospodarska panoga, 
kateri je družba posvečala najm anj po
zornosti in končno, da se nahaja čebe
larstvo na repu km etijske panoge. S tem 
pa n ikakor nočem reči, da naj se čebe
larstvo, ki se nahaja na zadnjem  mestu 
za drugimi km etijskim i strokam i, zdaj 
prestavi na prvo mesto. M nenja sem le, 
da naj se posveča vsem km etijskim  stro
kam  ustrezna pozornost, ker je njihov 
razvoj v m edsebojni odvisnosti. Zaradi 
neskladnega razvoja posam eznih strok 
nam reč kaj lahko nastanejo škodljive 
m otnje v razvoju tudi drugih km etij
skih strok.

Predvsem si m oram o biti na jasnem, 
da brez znanja ne more biti napredka 
v nobeni dejavnosti, torej tudi ne v če
belarski. Geslo »Širjenje znanja in upo
rabe znanja« je danes tudi pri nas vse
splošno in ga m oram o uveljavljati tudi 
v čebelarstvu. V ta  nam en se trošijo 
znatna sredstva, žal, ne tudi za čebe
larstvo. To geslo naj nam  bo za vodilo 
v našem prizadevanju, kako bi najbolje 
rešili ta  problem.

Po zadnji vojni so se razm ere v sve
tu bistveno spremenile. Dosežki znano
sti in tehnike se vrstijo z bliskovito na
glico in so zavzeli že tako razsežnost, 
kakršne človeštvo ni nikoli slutilo. Po
leg tega je postal svet zaradi dosežkov 
v prom etnih in obveščevalnih sredstvih 
m ajhen. Dežele se zato med seboj vedno 
bolj zbližujejo in povezujejo na vseh 
mogočih delovnih področjih. Pa se po
vrnim o nazaj k čebelarstvu. N aša deže
la z zaostalim  čebelarstvom  meji vse
povsod na dežele z naprednim  čebelar
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stvom. Te dežele se ne glede na druž
beno ureditev razlikujejo od naše tudi 
v tem, da niso zanem arile čebelarstva. 
Zato pa imajo v čebelarstvu tem u pri
merne lepe uspehe in tudi dohodke, pa 
naj si je to v Bolgariji, Romuniji, M a
džarski, Avstriji, Češkoslovaški, ZR 
Nemčiji itn. Čebelarstvu so v teh deže
lah na voljo čebelarske šole, inštituti z 
bogato tradicijo, potovalni učitelji itn. 
Zagotovljena mu je tudi m aterialna 
osnova.

Naj navedem  za prim er samo nekaj 
podatkov, v kakšnih družbenih pogojih 
se razvija čebelarstvo na Madžarskem. 
Podatki so povzeti iz leta 1969.

V prvi polovici preteklega stoletja so 
posadili na večjih površinah akacijo s 
ciljem, da bi zadržala zemljo pred od
našanjem  po vetru. Zdaj je vsega okrog
270.000 ha akacijevih gozdov, ki dajejo 
čebelam bogato pašo, in sicer v treh  za
porednih časovnih e tapah  po 6 do 8 
dni, počenši na jugu, nato  v srednjem  
in nazadnje v severnem  delu M adžar
ske. Pri intenzivnem  prevaževanju tra ja  
torej paša na akaciji 18 do 20 dni. Pre- 
važevalci čebelarijo v velikih Boczona- 
dijevih panjih s po 24 velikimi satniki. 
Te panje je začel izdelovati na M adžar
skem leta 1913 znam eniti Boczonadi 
Szabo. Deželna zveza čebelarskih za
drug daje letno redno v prom et 8 do
10.000 novih panjev te vrste tako, da 
je zdaj od vseh panjev v prom etu že 
2/3 panjev te vrste. Leta 1938 je bilo na 
M adžarskem  okrog 350.000 čebelnih dru
žin s povprečnim  donosom  4 kg na panj ; 
danes je že blizu 600.000 panjev s pov
prečnim donosom  po ca. 16 kg. Kakšen 
napredek! Čebelarski inštitu t Gödöllö 
obvešča po radiju  začetek in konec cve
tenja akacije, ki je edina glavna paša. 
Prevozna podjetja  nudijo pri prevaža
nju 40 % popusta. Če prodajo čebelarji 
med pogodbeno deželnim zadrugam , do
bijo povrnjenih še nadaljnjih  40 % pre
voznih stroškov. Obvezno je treba pri
javljati naslednje čebelje bolezni: hudo 
in pohlevno gnilobo čebelje zalege ter

pršičavost. Vse preiskave čebelnih bo
lezni so brezplačne. Pršičavost zdravijo 
s folbeksom. V eterinarska služba si zelo 
prizadeva, da ne bi zaradi zatiranja 
pršičavosti trpelo prevažanje čebel na 
edino glavno pašo na akaciji. Za čebele, 
ki so obolele za hudo gnilobo čebelje za
lege ali za pršičavostjo in so bile po na
logu veterinarske službe uničene, dobi 
čebelar od države izplačano odškodnino 
v višini 75 % vrednosti uničenih čebelnih 
družin. Gozdarski inštitu t raziskuje poz
no cvetoče akacije ter po akaciji cvetoče 
drevje in grmičevje, da bi podaljšali 
paše. Pod vodstvom  državne čebelarske 
centrale izdelujeta dve podjetji m ede
njake. Letno jih izdelata skupaj 600 do 
700 ton. Med odkupujejo deželne zadru
ge. Prevzemalci kontrolirajo  med pri 
odkupu glede na količino vode z rafrak- 
tom etrom . Večje količine akacijevega 
medu prodajajo  na Japonsko. Naj do
dam  še to, da na M adžarskem  niso m a
ksim irane cene samo za km etijske pri
delke, temveč tudi za industrijsko blago 
in da zato čebelar vedno ve, koliko in 
kakšnega industrijskega blaga bo lahko 
kupil za prodani med.

Glede na značilne sprem em be v raz
voju dosežkov na področju znanosti in 
tehnike ter velikih možnosti m ednarod
nega sodelovanja se postavlja pred nas 
nujno vprašanje, kakšen način izobra
ževanja čebelarjev, ki bi bil poceni in 
hkrati učinkovit, bi najbolje ustrezal da
našnjem u času,- ali pa bi m orda lahko 
še dalje ustrezal dosedanji klasični na
čin izobraževanja prek čebelarskih pre
davateljev? Zadnji naši čebelarski p re 
davatelji so napravili izpit pred posebno 
komisijo leta 1934. Večina teh predava
teljev je že v pokoju. Pom ladka v pre- 
davalnem  kadru na splošno skoraj ni 
in  tudi nič ne kaže, da bi jih mogli vzgo
jiti. Bolj kot kdajkoli prej je potrebna 
danes našem u čebelarstvu lastna, našim 
razm eram  ustrezno urejena izobraževal
na ustanova, ki m ora biti sposobna po
vezovati se s sorodnimi strokovnim i in
stitucijam i dom a in v zunanjem  svetu,
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sprejem ati od njih nove dosežke ter jih 
posredovati našim  čebelarjem  na različ
nih tečajih, na poljuden način in z upo
rabo nazornih učnih pripom očkov. Le 
taka  izobraževalna ustanova, katero  naj

Republiška konferenca SZDL — sekcija 
za družbeno ekonom ska vprašanja km e
tijstva in vasi. Iz nam  povsem nerazum 
ljivih razlogov pa je konec leta 1969, ko 
naj bi nam  bil kredit pri kom iteju IS

Nepregledne površine aka
cije na Madžarskem, kjer 
nosijo čebele obilno medi
čino v velike Boczonadije- 
ve panje

bi vodil dipl. biolog, bi mogla uspešno 
koristiti široko izobraževalno mrežo 
M ednarodne zveze čebelarskih združenj 
— Apimondije. To izobraževalno mrežo 
sestavlja ta čas 5 stalnih strokovnih ko
misij v okviru katerih  dela 20 special
nih delovnih skupin z okroglo 125 znan
stveniki in strokovnjaki. Tudi večina če
belarskih inštitutov je včlanjenih nepo
sredno v Apimondijo. Posebna ugodnost 
za tako našo izobraževalno ustanovo, 
kateri smo dali zaradi načina njenega 
dela ime Čebelarski izobraževalni cen
ter (ČIC) je ta, da je m ednarodna izo
braževalna m reža najbolj gosta v naši 
neposredni bližini v Srednji Evropi. Po
leg tega kažejo zadnji čas čebelarji v 
tem  predelu Evrope spet veliko zanim a
nje za našo sivko.

Za gradnjo ČIC imamo že primerno 
zemljišče.

Vse je kazalo, da bi začeli zidati 
že leta 1970. Pri prizadevanjih, da bi 
dobili ugoden k red it v višini 75 mili
jonov S dinarjev, nam  je zelo pom agala

za km etijstvo in gozdarstvo iz naslova 
sadjarstvo dokončno zagotovljen, vse 
skupaj padlo v vodo. S tem je bila po
vzročena našem u čebelarstvu velika 
škoda, tako zaradi razvrednotenja že 
zbranih sredstev, kakor tudi zaradi od
mika nadaljnjega reševanja problem a 
izobraževanja za nedoločen čas. Kot for
malni vzrok za odklonitev kredita naj 
bi bil ta, da se čebelarstvo lahko uspeš
no poučuje skupaj z drugimi km etijski
mi strokam i. Pravi vzrok za odklonitev 
pa je bil dejansko osebne narave, in si
cer zavoljo nenaklonjenosti oseb naši 
čebelarski organizaciji, ki šteje okrog
7.000 članov. Prav je, da o teh stvareh 
spregovorim o odkrito, ker prikrivanje 
dejstev lahko še naprej prinaša škodo 
pri reševanju tega problem a. Če ni do 
zdaj na svetu še nihče prišel do takega 
odkritja, da se čebelarstvo s svojimi 
številnimi specialnostmi lahko uspešno 
poučuje skupaj z drugimi km etijskimi 
strokam i, se verjetno tudi pri nas ne bo 
našel noben tak  novator. Rezultat takih

168



nasprotujočih si stališč pa je, da nim a
mo danes niti enega niti drugega načina 
izobraževanja. Stari način odm ira, no
vega pa še nismo začeli ustvarjati. Pri 
tem  naj poudarim  še, da trpi naša skup
nost zaradi tega veliko škodo, veliko 
večjo, kot pa bi bil izdatek v višini za
prošenega kredita. Neizkoriščene nam 
reč ostajajo velike množine medičine in 
mane. Saj smo po stopnji znanja in upo
rabe sodobnih pripom očkov v čebelar
stvu, žal, med zadnjim i v Evropi, če
prav smo bili že v 18. stoletju med 
prvimi. Lahko pa trdim , da imamo iz
redne čebelarske talente, ki nam  jih zu
naj naravnost zavidajo, žal pa so ti ta 
lenti zakopani, ker nim ajo možnosti, da 
bi se razvili. Ne bom govoril o pone
srečeni povojni čebelarski politiki. Saj 
je le še v preveč živem spominu. Po
vem  naj le, da če bi bila ta  politika 
prava in pravična, bi lahko že z lastnimi 
sredstvi zgradili ČIC. Danes pa je g rad 
nja ČIC še bolj nujna tudi zato, ker je 
zgradilo podjetje Medex velik tako ime
novani proizvodni magacin s 3.000 m2 
obratnih  prostorov z visoko avtom atizi
ranim  obratovanjem . Ta magacin ima 
zmogljivost uskladiščenja 1.000 ton me
du in 200.000 1 medice; ogrevalne kom o
re pa sprejm ejo hkrati 30 ton medu. 
Slovenija lahko da pri današnji razvojni 
stopnji čebelarstva v ta  magacin pri pov
prečnih letinah 7 kg medu na panj, ca. 
600 ton m edu; ob hojevih letinah pa so
razm erno več.

S povečanjem  znanja in njegove upo
rabe, te r zlasti z intenzivnejšim  preva
žanjem, seveda pri ustreznejših pogojih

kakor so danes, bi lahko zvišali v nekaj 
letih povprečni pridelek na okrog 15 kg 
na panj, skupaj torej nekaj nad 1.300 
ton in bi lahko vsaj enkra t v letu na
polnili naši čebelarji ves skladiščni pro
stor. Svet zahteva danes sortiran med, 
zahteva tudi že cvetni pelod. Komaj se 
je začelo nabiranje cvetnega peloda, že 
kažejo raziskave potrebo po nabiranju 
sortnega peloda. D anašnji delovni člo
vek zlasti v industrijsko razvitih deželah 
potrebuje vedno več poživil in zdravil 
iz naravnih virov in ravno čebele pri
našajo z medičino in s cvetnim pelodom 
najplem enitejše naravne sestavine za 
različna poživila. Za pridobivanje in 
shranjevanje teh pridelkov so potrebni 
posebni pripomočki in posebna tehno
logija. Kdo naj to posreduje našim če
belarjem ? Z ato  je skrajni čas, da se 
zganejo tudi pristojni upravni in druž
beni dejavniki, da skupaj z nami prouči
jo, kaj zmore naša organizacija, kaj vse 
jo ovira pri njenem  delu in kakšno po
moč skupnosti potrebuje. Pred nam i je 
leto 1973 in z njim 200. obletnica sm rti 
A ntona Janše, našega ro jaka in prvega 
čebelarskega učitelja na D unaju. Če v 
tem  letu ne bomo odprli lastne izobra
ževalne ustanove, jo pač še dolgo ne 
bomo imeli. Gotovo pa bo km alu na
stopil čas, ko se bo naša javnost vpra
šala, kje so vzroki, da je naše čebelar
stvo tako odpovedalo? Zato m oram o le
tos napeti vse sile in začeti z gradnjo 
CIC.

Prehajam  na drugi važni problem, to 
je na:

Prevažanje čebe l na razne p a še

V naprednih deželah podpirajo in po 
spešujejo prevažanje čebel na pašo. Z 
nekontroliranim  prevažanjem  pa se lah
ko širijo čebelne bolezni, zlasti huda 
gniloba čebelje zalege in pršičavost. Zato 
m ora vsak prevaževalec dati zimske 
mrtvice v laboratorijski pregled na p r

šičavost; k ratko  pred odvozom čebel na 
pašo pa m ora pregledati njegove čebele 
še krajevni čebelarski preglednik na 
hudo gnilobo čebelje zalege. V negativ
nem  prim eru, če ni ugotovljena nobena 
od navedenih bolezni, da pristojni ob
činski veterinarski inšpektor potrdilo, da
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so čebele zdrave. To potrdilo  sprem lja 
čebele skozi vse leto pri prevažanju od 
odvoza iz domačega čebelnjaka do po
vratka. Najbolj zanesljivo je namreč 
mogoče ugotoviti bolezni odraslih čebel 
ravno na zimskih m rtvicah. Zelo smisel
no je uredila prom et s čebelami in ve
ljavnost potrdila o zdravstvenem  stanju 
čebel veterinarska služba v SR H rvat- 
ski:

»Zdravstveno potrdilo velja za tekočo 
čebelarsko sezono (od odzim ljenja do 
uzimljenja) in velja za vso SFR Jugo
slavijo. Potrdilo izgubi veljavnost, če se 
v kraju, k jer se nahajajo  čebele, pojavi 
nalezljiva bolezen čebel. Čebelarji se 
m orajo tedaj ravnati po predpisih, ki 
jih za take prim ere predvideva zakon.

Vsak veterinarski inšpektor ali po
oblaščeni preglednik čebel ima pravico, 
da zahteva od čebelarja-prevaževalca 
zdravstveno potrdilo. Zato je treba pu
stiti potrdilo pri osebi, na katere zem
ljišču so postavljene čebele.

Čebelarji iz drugih republik, ki pripe
ljejo čebele na pašo v območje SR Hr- 
vatske, m orajo imeti zdravstveno p o tr
dilo in se ravnati po zgoraj navedenih 
navodilih.«

Slovenija velja, vsaj v jugoslovanskem 
merilu, za napredno deželo. Če pa po
gledamo, kako aplicirajo nekateri občin
ski veterinarski inšpektorji na čebele do 
ločbe VI. poglavja Temeljnega zakona 
o ukrepih za pospeševanje živinoreje in 
o zdravstvenem  varstvu živine (Ur. list 
SFRJ, 16-339/1965), potem  se resno vpra
šamo, če je kaj takega mogoče v naši 
»napredni« deželi? N ekateri občinski 
veterinarski inšpektorji nam reč zahte
vajo pregled čebel tudi pri nakladanju 
in razkladanju  ter razkuženje prevoznih 
sredstev pred nakladanjem  in po raz
kladanju, kakor če bi šlo za pregled in 
razkuženje prevoznih sredstev park ljar
jev ali kopitarjev. Pregled čebel pri na
kladanju in razkladanju  pa je povsem 
nesmiseln, ker se bolezni odraslih čebel 
m orejo ugotavljati le laboratorijsko. 
Pregled je zaradi razdraženosti čebel tu 

di sploh nemogoč, te r bi vsak tak  poseg 
povzročil škodo, ker bi se čebele raz
letele. Enako je povsem odveč vsako 
razkuževanje prevoznih sredstev, ker 
čebele z njimi sploh ne pridejo v stik. 
Zaradi neupoštevanja teh zahtev je bilo 
že nekaj čebelarjev tudi kaznovanih z 
denarno kaznijo. Seveda so se čebelarji 
pritožili.

Naj pojasnim , da se kaj takega do
gaja samo pri nas. Poizvedovali smo v 
drugih republikah in tudi zunaj držav
nih m eja; toda nikjer ne poznajo take 
veterinarske prakse. Zaradi teh nevšeč
nosti smo se obrnili sicer brezuspešno 
najprej na republiško veterinarsko in
špekcijo in nato še na zvezni sekretariat 
za gospodarstvo. Končno smo se obrnili 
še na Republiški sekretaria t za zako
nodajo. Ta nas je po proučitvi zadeve 
obvestil, da je dosledno izvajanje do
ločb VI. pogl. cit. zakona za zdravstveno 
kontrolo čebel praktično nemogoče, da 
pa je treba vendarle to kontrolo na 
ustrezen, specifičnim pogojem odgovar
jajoč način zagotoviti; dalje da bi bilo 
zato potrebno sprožiti postopek za spre
membo oz. dopolnitev navedenega te 
m eljnega zakona, ali pa po pooblastilu 
republiškega zakona izdati ustrezen 
predpis. O tem je bil obveščen tudi re
publiški sekretaria t za gospodarstvo. 
Kljub tem u pa je ostalo vse pri starem. 
Vsiljuje se nam  vprašanje, kdo je p ri
stojen sprožiti postopek za sprem em bo 
zakona, ali naša organizacija, ali repu
bliška veterinarska uprava? Dalje, če je 
na dlani, da bi republiški sekretar za 
gospodarstvo — zdaj za km etijstvo in 
gozdarstvo — lahko izdal ustrezen pred
pis, pri čemer bi naša organizacija prav 
rada  sodelovala, kakor že pred leti, za 
kaj še ni dala do zdaj republiška vete
rinarska uprava takega predloga? Saj je 
ak t republiškega sekretaria ta  za zako 
nodajo datiran  že od 2. 3. 1971. Za do
bro zdravstveno varstvo »živine« pa je 
vsekakor bolje, da so zadevni predpisi 
jasni.
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Zgodilo se je tudi, da so se nekateri 
veterinarski inšpektorji pri svojem delu 
sklicevali na stališče prof. dr. Iva To- 
mašeca iz Zagreba. Slovenski čebelarji 
bi bili zelo zadovoljni, če bi se naši ve
terinarji zgledovali po njem. V pojasnilo 
naj navedem  dobesedno njegovo načel
no stališče glede zatiranja čebelnih bo
lezni, ki ga je zastopal v zadevnem re
feratu na sestanku komisije za patolo
gijo čebel pri M ednarodnem u uradu za 
epizootijo leta 1964 v Nizzi. V tem po
ročilu berem o med drugim : »V mnogih 
deželah obstajajo predpisi za zatiranje 
važnejših nalezljivih in zajedalskih bo
lezni. U krepi za zatiranje so bili ponekod 
zelo strogi in radikalni. Ce pa kritično 
pregledam o rezultate, ki so bili doseženi 
s takim i ukrepi, ne m oremo biti zado
voljni.« V nadaljevanju pravi, da je zelo 
važno to, da predpisani ukrepi niso pre
strogi, ker sicer povzročajo prikrivanje 
bolezni, kar je največji sovražnik uspeš
nega zatiranja. Ukrepi morajo biti taki, 
da jih lahko opravijo upravni organi in 
čebelarji. Uničenje žarišča pride v po
štev samo še pri am eriški gnilobi, zapo
ra žarišča bolezni s sumljivim območjem 
v določenem polm eru pa le pri am eriški 
gnilobi in pršičavosti. T rajanje zapore 
pa se lahko skrajša v zvezi z učinkovi
tostjo  uporabljenih zdravil. Tako prof. 
dr. Ivo Tomašec.

Povsod po svetu poudarjajo, da je 
tesno sodelovanje veterinarske službe in 
čebelarskih organizacij pogoj za uspešno 
zatiranje čebelnih bolezni. Prof. dr. Stje- 
pan M atuka iz Sarajeva je napisal o tem 
posebni prispevek »O potrebi sudjelova- 
nja pčelarskih organizacija pri susbija- 
nju američkc gnjiloče« za posvetovanje 
o stanju čebelarstva dne 22. in 23. I. 
1962 v Beogradu. D ejstva pri nas kaže
jo žal nasprotno, da se te zveze, ki so 
bile pred leti dobre, zadnji čas vedno 
bolj rahljajo. V zvezi s to problem atiko 
nastopajo še nekatera druga vprašanja. 
Npr. om ejitev prom eta na cestah v tu 
ristični sezoni in prevažanje čebel. Če
belarji prevažajo nam reč največ ponoči

in bi bilo mogoče m arsikaj vskladiti. 
Republiška veterinarska uprava postav
lja posebej vprašanje alim entiranja po
sebnega računa za zatiranje živalskih 
kužnih bolezni s strani čebelarjev. K 
tem u vprašanju naj pojasnim, da nikjer 
v sosednih deželah nima med tako niz
ko ceno kot pri nas. Tudi o kakih pre
m ijah na med pri nas še nismo slišali; 
dalje naj pojasnim, da so bili naši orga
nizaciji odvzete že leta 1954 vse dejav
nosti, ki so ji nekdaj ustvarjale m ate
rialno bazo; dalje, da je naša Zveza iz
gubila del sredstev z nacionalizacijo 
prem oženja, precejšnji del prem oženja 
pa je izgubila tudi zaradi vpliva tre tje  
pravne osebe pri predaji blaga ustanov
ljenemu podjetju  Medex po znatno niž
ji ceni kot je bilo nabavljeno itn. Za 
opraševanje gospodarskih žužkocvetnih 
rastlin imajo v sosednih deželah na 
vzhodu in zahodu sestavljene že poseb
ne tarife. Pri nas je dohodek te vrste 
le tu in tam  in povsem izjemen. Neki 
pregovor pravi: »Če lok preveč napneš 
poči.« Pri nas ta  lok že poka. Najboljši 
dokaz za to je, da se pri nas prtfvaža 
kom aj še 5 % čebel na paše, medtem 
ko se jih prevaža v sosedni Avstriji 40 
do 50 %, na M adžarskem  pa je ta  od
stotek še znatno višji. Tudi pri nas se 
akum ulirajo dohodki iz čebelarstva, ven 
dar ne pri čebelarjih. Zato bi bilo treba 
iskati drugod vire za alim entiranje po
sebnega računa za zatiranje čebelnih bo
lezni. Republiška veterinarska uprava 
naj bi tedaj drugod sprožila to v p raša
nje. H krati se pojavlja že dolgo vpra
šanje, iz katere akum ulacije naj se fi
nansira pospeševanje čebelarstva? V 
opisanih razm erah se verjetno pri manj 
zavednih neorganiziranih čebelarjih tudi 
prikrivajo bolezni. Naši čebelarski pre
gledniki pa nim ajo možnosti za pregle
dovanje čebel, ker ne dobijo zadevnega 
pooblastila. Prevažanje čebel na paše pa 
ni samo osnovni pogoj za večji pridelek 
medu, temveč je tudi važen dejavnik 
za preprečevanje bolezni. Dobra paša 
nam reč hitro obrabi čebele, zalega se
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poveča, dobro oskrbovana zalega pa da 
tudi močne čebele. Čim intenzivneje de
lajo čebele, tem manj sedijo skupaj od 
pom ladi do jeseni, tem manj je m ožno
sti za okuženje po pršicah in nosemi in 
tem bolj so družine zdrave. Zato je 
skrajni čas, da bi že enkrat sedli skupaj 
za mizo in se o teh stvareh tem eljito 
pogovorili. Do zdaj so bili naši zadevni 
pismeni predlogi, da bi prišlo do takega 
sestanka, žal, brezuspešni. O pismenih 
ukrepih, ki jih daje republiška veterinar
ska uprava glede prom eta čebel občin
skim veterinarskim  inšpekcijam  pa zad
nja leta Zveza sploh ni obveščena in 
jih zato ne more posredovati čebelar
jem. Tako smo prisiljeni, da začnemo 
javno obravnavati ta  problem.

Naj preidem  k nadaljnjem u problem u 
k Zakonu o čebelarstvu.

O snutek splošnega zveznega zakona 
o čebelarstvu je pripravila naša Zveza. 
O njem je razpravljala Zveza čebelar
skih organizacij Jugoslavije ter ga spre
menjenega in dopolnjenega predložila 
1. decem bra 1969 Zveznemu sekretaria
tu za gospodarstvo — pomočniku za 
km etijski sektor. Predložiti bi bilo treba 
še teze k zakonu. M edtem so nastale 
v skupnosti jugoslovanskih narodov več

je spremembe, ki so v veliki meri spre 
menile tudi p risto jnost zveznih in re
publiških teles. V zvezi s čebelarskim 
zakonom  je važna predvsem  sprem em 
ba, da je prešla pristojnost za izdajo 
km etijske zakonodaje na republike. Iz
daja zveznega zakona o čebelarstvu to 
rej ne pride več v poštev in bo zato 
treba sestaviti osnutek republiškega 
zakona. M arsikateri čebelar bo rekel, 
čemu pa nam  je sploh potreben republi
ški zakon? M nenja sem, da je potreben. 
Kaj pa naj vsebuje ta  zakon? Med d ru 
gim m ora vsebovati tiste specifičnosti, 
ki jih ni mogoče zajeti v drugih sploš
nih predpisih; dalje, m ora zajeti dobre 
čebelarske običaje, katere čebelarji le 
prepogosto kršijo. Ker ni zakona, jih 
kršijo brez vsakih posledic. Današnji čas 
zahteva, da pridejo dobri čebelarski obi
čaji in številne druge čebelarske poseb
nosti do veljave in  m orajo biti zato 
zajete v zakonu. Tako bi jih čebelarji 
bolje poznali in spoštovali te r se tudi 
po njih obvezno ravnali.

To so ta čas naši najbolj pereči pro
blemi. Vsi so rešljivi, če naletijo na po
sluh pri pristojnih državnih organih in 
če so čebelarji disciplinirani. Naš občni 
zbor naj razpravlja o njih in na podlagi 
razprave sprejm e ustrezne sklepe.

Naši odnosi s  pod je tjem  M edex

Potrebno je, da se na današnjem  obč
nem zboru pogovorimo tudi o tem, kako 
naj se razvijajo odnosi med našo orga
nizacijo in podjetjem  Medex. V tej raz
pravi imejmo pred očmi predvsem  dej
stvo, da je podjetje ob ustanovitvi pre
vzelo sredstva naše Zveze, dalje, da za
radi izrednih okoliščin naša Zveza ni 
obdržala ustanoviteljskih pravic, temveč 
jih je dobila tre tja  p ravna oseba, ki pa 
ni k ustanovitvi podjetja  dejansko nič 
prispevala; dalje, da je podjetje zaradi 
negativnih vplivov in posegov tre tje  
pravne osebe od ustanovitve, to  je od

1. 1954 do nekako 1. 1965 prehodilo zelo 
težavno pot, podobno kakor jo hodi od 
tak ra t dalje tudi naša čebelarska orga
nizacija; dalje, da se je podjetje utrdilo  
potem, ko se je znebilo tre tje  pravne 
osebe ko t ustanovitelja in njenih nega
tivnih vplivov, ki so bili kvarni za skup
nost; dalje, da je potem  še naprej raz
vijalo svojo prvotno dejavnost, jo 
razširjalo še na razne novejše pripravke 
na osnovi medu, m atičnega mlečka in 
cvetnega peloda ter vpeljalo tudi okrep
čevalnico Snack-bar, v katerem  prevla
dujejo okrepčila iz čebelje ozirom a kom 
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binirane naravne proizvodnje. Z dogra
ditvijo in oprem o proizvodnega skladi
šča z visoko avtom atiziranim  obratova
njem decem bra 1971 si je podjetje ustva
rilo lepo perspektivo. Potem ko se je 
začelo podjetje u trjevati, je začela pre
jem ati Zveza letno sicer skrom no po
moč, ki jo je po dogovoru uporabljala 
predvsem  za kritje stroškov za opazo
valno službo gozdnega m edenja. Podjet
je je pom agalo Zvezi po svojih močeh 
vedno, kadar se je obrnila nanj, npr. 
za kritje stroškov za udeležbo na m ed
narodnih čebelarskih kongresih, za u rad 
ne obiske zastopnikov zunanjih čebelar
skih organizacij ipd. S tem je precej 
doprineslo k uveljavljanju naše organi
zacije v zunanjem  čebelarskem  svetu. 
Stvari, ki sem jih v glavnem le nakazal, 
lahko podprem  z dokum entacijo iz na
šega arhiva in z revizijskimi zapisniki, 
ki jih hrani podjetje Medex. Ko sem
1. 1963 prevzel funkcijo predsednika 
Zveze, sem nam reč začel v podrobnostih 
proučevati dogajanja po letu 1954 z na
menom, da bi naša organizacija kot 
dejanska ustanoviteljica podjetja m orda 
le potegnila neke koristi iz tega. Ko pa 
sem iz zadevne dokum entacije spoznal, 
s kakšnim i težavam i sta se m orala bo
riti oba: podjetje Medex in naša Zveza, 
sem opustil to misel. Podjetje Medex se 
je nam reč v tej težki in dragi borbi po
polnom a osamosvojilo. Zato m oramo 
računati danes z njim realno kot s pov
sem sam ostojnim  podjetjem , ki zaposlu
je nad 100 uslužbencev, nasproti ka te
rim ima tudi določeno odgovornost, ki 
pa ima interes, da se. povezuje in so
deluje z nami, ker so naši čebelarji edi
ni njihovi dobavitelji čebeljih proizvo
dov v Sloveniji. V odstotku (ca. 14 %) 
izkazana količina po Medexu od naših 
čebelarjev nabavljenega medu je res 
nizka. Vendar pa je mogoče to količino 
za nekajk ra t dvigniti te r glede na spo
sobnost naših čebelarjev izboljšati tudi 
kvaliteto.

Naj se lotim razvijanja odnosov med 
našo Zvezo in podjetjem  Medex še z

druge plati. Ni nobena tajnost, da so 
se zaradi te druge plati odnosi ohladili. 
Krivdo za ohladitev m oram o iskati v 
dvotirni čebelarski politiki tako v zvez
nem kakor tudi v republiškem  merilu. 
K tem u najprej nekaj pojasnila:

Z 12. aprilom  1963, ko je bilo v Ljub
ljani ustanovljeno podjetje Poslovno 
združenje za čebelarstvo Jugoslavije s 
sedežem v Beogradu je bil dejansko p o 
ložen temelj za škodljivo dvotirno če
belarsko politiko Jugoslavije. Vse bi bilo 
v redu, če bi ustanovljeno centralno 
podjetje opravljalo le podjetniške, ne 
pa tudi pospeševalne posle, ki so v naši 
državi osnovna društvena dejavnost. 
Navedeno Udruženje si je kot podjetje 
pod naslovi za pospeševanje čebelarstva 
pridobivalo tudi v obliki dotacij druž
bena sredstva, od česar pa ni imelo če
belarstvo nobenih koristi. Sekretar Po
slovnega združenja si tudi ni nič pom iš
ljal, da je kot član izvršnega sveta Api- 
mondije dal predlog za ureditev pleme- 
nilne postaje za (zgodnje) matice v 
Jugoslaviji (Izvestje Apimondije, julij 
1969). To nalogo naj bi izpeljal pred
sednik stalne strokovne komisije za b io 
logijo čebel pri Apimondiji dr. F. Rutt- 
ner. Ko sem se pogovarjal z njim na 
M ednarodnem  čebelarskem  kongresu v 
M ünchnu 1. 1969, mi je na vprašanje, 
zakaj se ni na povratku iz Jugoslavije 
nič oglasil pri nas na Zvezi, povedal, 
da je bil zelo utrujen, ker je s prej ime
novanim  sekretarjem  prepotoval M ake
donijo, Dalm acijo itn. in se mu je m u
dilo domov. Pristavil pa je še nekam 
resigniran, da ni nikjer naletel na no
benega vzrejevalca in da se mu i:di, da 
jih imamo samo v Sloveniji. V 9. šte
vilki Jugoslovanskega pčelarstva 1969 
sem nato bral poziv Združenja za če
belarstvo SFRJ vsem  čebelarskim in 
km etijskim  organizacijam, posameznim 
čebelarjem  in njihovim  organizacijam  
ter družbeno političnim organizacijam, 
naj s prispevki za selekcijo omogočijo 
zbrati 50 m ilijonov starih dinarjev. Zbir
ka verjetno ni uspela, kar je pravzaprav
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dobro, ker kje in za kakšne denarje pa 
bi potem  poiskali sposobne vzrejcvalce, 
ki bi to zahtevno delo tudi opravljali. 
S to akcijo je Poslovno udruženje osra
motilo sebe in nas še v m ednarodnem  
čebelarskem svetu.

Poslovno združenje je dolgo nastopa
lo pri zveznih oblastnih organih kot edi
ni upravičeni dejavnik za razdeljevanje 
krm ilnega sladkorja čebelarskim  orga
nizacijam, češ da je sladkor trgovsko 
blago in da kot tako spada v podjetni
ško dejavnost. Nekaj let je uspelo in 
samo razdeljevalo sladkor prek republi
ških podjetij, v Sloveniji prek podjetja 
Medex in M irosana ter Zavoda za čebe
larstvo. Pri tem je imelo tudi lep doho

dek. Zaradi tega, ker je bil krmilni slad
kor nam enjen kot pomoč čebelarjem  in 
ker so sc dogajale pri razdeljevanju ne- 
rednosti, je prišlo do sporov med Po
slovnim združenjem  in Zvezo čebelar
skih organizacij Jugoslavije v Beogradu; 
v republikah pa se je ta  spor prenesel 
na republiške zveze čebelarjev in čebe
larska podjetja. Preteklo leto pa je zvez
ni izvršni svet na podlagi utem eljitve 
Zveze čebelarskih organizacij Jugoslavi
je osvojil stališče te Zveze, da spada 
razdeljevanje krmilnega sladkorja kot 
pomoč čebelarstvu v pristojnost Zveze 
čebelarskih organizacij Jugoslavije oz. 
republiških zvez čebelarjev.

(Nadaljevanje in konec prihodnjič)

Na akacijevem svetu
Foto: Janez Skok



IZMENJAVANJE IN DODAJANJE MATIC
P R O F .  F .  C I M E R M A N

V panju je najpom em bnejše bitje 
matica. Samo ona leže jajčeca, iz kate
rih se potem  razvijejo čebele. Tako se 
ohran ja čebelna družina pri življenju. 
M atica pa je tudi izvor dobrih in slabih 
lastnosti čebelne družine.

Kakšna naj bo m atica?
1. Imeti m ora dobre dedne lastnosti. 

Mnoge odlike in slabosti se prenašajo 
na njene potomke-čebele. Zato zam enja
vam o slabe matice s takimi, ki izvirajo 
iz dobrih družin.

2. M atica naj ima dobre fizične last
nosti: ne sme biti poškodovana, bolna, 
slabo razvita, posebno pa ne nepopolno 
oprašena.

3. Zelo pom em bno je, da je matica 
mlada. Pravilom a naj ne bo starejša od 
dveh let. M lade matice imajo očitne 
prednosti: družine z mladimi rodovitni
mi maticam i so bolj živalne, bolje pre
zimijo in so tudi manj nagnjene k roje
nju.

Še vse prem alo se zavedamo, kako 
pom em bno je redno zam enjavanje sta 
rih in slabih m atic z mladimi in dobrimi.

Ko se m atica postara in obnemore, 
jo čebele preležcjo. Zal pa se na to ne 
moremo zanašati, ker se čebele ne ozi
rajo na naše želje. Čebele si tudi vzrede 
novo matico, če se stari kaj zgodi. Pri 
tem je družina nekaj časa brez matice 
in brez zaleganja. Tretji pojav, ki pri
pelje do nove matice v družini, je ro
jenje, ki ga pa navadno ne želimo. N aj
bolj sm otrno je, da čebelar sam načrtno 
vzreja matice in jih potem  po potrebi 
čebelnim družinam  zam enjuje ali doda
ja.

Kadar čebelni družini m atico odvza
memo in ji dam o drugo, pravim o, da 
smo m atico zamenjali, osiroteli družini 
ali narejencu pa matico dodamo. Včasih 
matico zam enjam o ali dodam o tako, da 
dve družini združimo. V splošnem je 
manj tvegano zam enjavanje kakor do
dajanje matic osirotelim  družinam.

Uspeh je odvisen od raznih notranjih  in 
zunanjih dejavnikov:

1. Od stanja čebelne družine, ki naj
bi matico sprejela. Ta m ora biti zanes
ljivo brezm atična. Panj ne sme imeti ni
ti jalove, defektne ali m rtve matice, niti 
m atičnika, čeprav je ta  še tako neznaten 
ali zanikrn. Kadar nismo gotovi, ali se 
družina čuti osirotelo ali ne, ji damo 
sat z zelo mlado zalego. Ako čez nekaj 
dni najdem o na njem matičnike, je d ru
žina brezm atična. Jalovo matico-trotov- 
ko zam enjam o na navaden način. D ru
žine, ki so že dolgo brez matice, novo 
bolj nerade sprejmejo. Posebno proble
m atične so tiste, v katerih  se pojavijo 
čebele trotovke. N ajm anj napadajo do
dano matico mladice. Zato je dokaj v ar
no dodajanje m atic narejencem, iz ka
terih so že odletele stare čebele.

2. Pomembne so lastnosti matice. 
Mirne matice s polnimi jajčniki so v 
m anjši nevarnosti, kakor kom aj spraše- 
nc in živahne, ki begajo po satju. Čim 
bliže je m atica družini — po svojem 
obnašanju in fiziološkem stanju — bolje 
je sprejeta. Zato pri redni izmenjavi 
matic v norm alnih družinah ne zam enja
vam o starih  matic s kom aj sprašenimi 
ali celo nesprašenimi, am pak s takimi, 
ki so vsaj nekaj tednov že lepo zalegale 
v dovolj močnih rezervnih panjih. Ta 
način je najbolj podoben preleganju, 
najm anj družino prizadene in je tudi 
najbolj gospodaren. Takim panjem  tudi 
ne dodajam o matic, ki so bile pred tem 
dlje časa zaprte v matičnici, pač pa so 
te bolj prim erne za narejence in za d ru 
žine, ki so že nekaj časa brezmatične.

Osiroteli roj ali panj, ki je na prahi 
izgubil matico, rada vzam eta nesprašeno 
matico, posebno ravnokar izleženo. Raje 
kakor nesprašeno matico sprejm ejo če
bele matičnik. Izrezan in pravilno obr
njen m atičnik pritrdim o na satje s po
močjo 1 do 2 mm debele mehke žice, ki 
jo na enem koncu previdno ovijemo 
okoli zgornjega dela m atičnika, ravni
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del žice pa na prim ernem  m estu zasadi
mo v sat. Preden vtaknem o sat v panj, 
m atičnik prem ažem o z medom.

3. Tudi zunanje razmere vplivajo na 
to, kako sprejm ejo čebele matico. Do
dana m atica je v m anjši nevarnosti ob 
lepem in m irnem  vrem enu in prim ernih 
pašnih razm erah. N eprim erne razm ere 
so: slabo in vetrovno vreme, kadar dru
žino napadajo  roparice, ali kadar nasto
pijo kake druge zunanje m otnje, ki če
bele dražijo, da so srdite in napadalne. 
Ako ni nobene paše, družino tri dni, pre
den ji dodam o matico, krmimo.

4. N edvom no je eden najpom em b
nejših dejavnikov način, kako matico 
dodamo.

Klasični način je dodajanje m atic s 
pomočjo matičnice. M atičnice najrazlič
nejših oblik lahko vidimo v Čebelar
skem muzeju. Pripravne so podolgovate, 
ki jih lahko pripnem o na sat, katerega 
potem  potisnem o na svoje m esto v panj. 
Dokaj zanesljivo je, če staro  m atico od
stranim o, na tisto mesto pa dodam o no
vo v matičnici, ki ima vhod zadelan s 
sladkornim  testom . Ako nočemo tvegati, 
im am o nam esto sladkornega testa  naj
prej leseni čepek. Šele ko vidimo, da so 
čebele nasproti matici prijateljsko raz
položene, ga zam enjam o s sladkornim  
testom. Pravijo, da je dodajanje z ma- 
tičnico čisto zanesljivo, če dam o na dno 
panja plitvo posodico s 4 do 8 cm3 etil
nega alkohola (količina je odvisna od 
velikosti družine). Matičnico z matico 
ne smemo nam estiti nad alkohol, am pak 
bolj proti žrelu.

Zelo varno je tudi dodajanje matice 
pod zam reženim  okvirčkom, ki jo varu 
je pred starim i čebelami. Okvir pritis
nemo na sat s praznim i celicami, z me
dom, obnožino in dobro je, če je tam  
nekaj polegajoče se zalege. M reža se ne 
sme dotikati sosednjega sata, pod njo 
pa m ora biti dovolj prostora, da sc m a
tica neovirano prem ika. M atica začne 
pod mrežo zalegati, preden se do nje 
pregrizejo zunanje čebele. Matica, ki za
lega, pa je navadno že sprejeta. Ako m a

tice ne osvobodijo same čebele, m ora 
po nekaj dneh to opraviti čebelar.

Zadnje čase se čedalje bolj uveljav
lja neposredno dodajanje matic. Sat s 
staro m atico postavim o na kozico, od
stranim o staro matico, na njeno mesto 
pa spustim o novo. Še bolje je, če novo 
m atico pomočimo v toplo vodo, nato 
pa v tekoč med. Čebele, ki jo oblizujejo, 
pridejo polagom a v dotik  z njeno m a
tično snovjo in jo sprejmejo. Matico 
lahko spustim o nam esto na sat skozi 
žrelo.

Tako pride v panj matica, ki se v ra 
ča s prahe. M atico prevzem ajo direktno 
celo trdovratn i brezm atičarji, ako jih 
preje krepko pokadim o z dimom. Skozi 
žrelo spustim o matico, vanj še nekaj
k ra t puhnem o in popolnom a zaprem o 
panj za dvajset m inut. Temu je podo 
ben način, po katerem  čebele popolno 
m a om am im o z dimom gobe bovista, 
lahko pa tudi s kem ikalijam i, ko t so 
am onijev n itrat, kloroform  ali eter. Pred 
om am ljanjem  odstranim o zalego, matico 
pa spustim o v panj potem, ko ga pre 
zračimo.

N am esto z dimom lahko učinkovito 
krotim o čebele tudi z vodo. Brezmatič- 
no družino na kozici ali tudi v panju 
krepko nabrizgam o z vodo s pomočjo 
prim ernega razpršilca. Zmočimo tudi 
m atico in jo spustim o med čebele, ki jo 
prav rade sprejmejo.

čep rav  so načini, k jer obdelujem o 
osirotele družine z alkoholom, dimom, 
z vodo ali jih om am ljam o, tako zanes
ljivi, da po njih nekateri dodajajo m ati
ce tudi družinam  s trotovkam i in bi za 
ta  prim er posebej opisal postopek z iz
stradanjem trotovcev.

a) V času medenja.
Satje tro tave družine zložimo na ko

zico, om etem o čebele — pri posamič 
stoječih panjih — nazaj v panj, satje 
shranim o, zvečer pa odnesem o panj s 
čebelami v hladen in tem en prostor. Pri 
AZ-sistemu lahko om etem o čebele v za
bojček ali prazen m anjši panj, ki ga da
mo nato v klet. Čebele pustim o tam  36 
do 48 ur, da se na ta  način sestradajo,
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ne hranijo več druga druge, njihove te
lesne rezerve se iztrošijo in trotovke ne 
m orejo več zalegati. V prazni panj da
mo rezervno družinico s priprto  matico. 
Zelo prim eren je zam režen okvirček. 
N ato stresem o pred panj sestradano 
trotovsko družino, ki jo poškropim o z 
medeno raztopino in jo  s kajenjem  pre
ženemo v panj.

Če nim am o rezervne družinice, zloži
mo v panj satje, seveda brez trotovske 
zalege. Z vodo in medom omočeno m a
tico dam o med čebele, ki se pom ikajo 
v panj, potem  ko smo jih tja  stresli in 
pokadili. Čez nekaj dni družini pom aga
mo z zalego in s hrano, ako je potrebno.

b) V brezpašni dobi.

Trotovca om etem o v panj ali pred 
njega. V sredino panja dam o popolnom a 
prazen sat, k jer se čebele zberejo v gru
čo. Brez hrane jih pustim o 48 ur. Med 
tem  zelo malo izletavajo. Po končanem  
gladovanju zložimo v panj satje brez 
zalege, med katerim  je tudi medeno. N a 
sat s praznim i celicami in medom dam o 
matico v zam reženi okvirček, da začne 
zalegati, preden pride v kon tak t s čebe

lami. V tem  prim eru lahko uporabim o 
še alkohol, ki ga podstavim o v panj, 
preden dam o notri matico.

N ekateri skušajo čebele pri dodaja
nju novih m atic prem otiti tudi s tem, da 
nanje delujejo z raznimi, večinom a diše
čimi rastlinskim i snovmi, ki čebele po
mirijo, ozirom a vplivajo nanje tako, da 
jim m atica ne diši tuje. U porabljajo me
to, janež, čebulo, m acerat iz stolčenih 
bezgovih poganjkov in druge.

Ko se odločamo, kako bomo matico 
dodali, pa za nas ni pom em bna samo 
zanesljivost neke metode, am pak tudi 
njena enostavnost in praktičnost.

Četudi čebelne družine včasih sprej
mejo ali uničijo novo m atico v nasprot
ju z vsemi »pravili«, bi povedal še ene
ga: Ko smo m atico dodali, pustim o dru
žino v miru najm anj en teden, še bolj 
zanesljivo pa je, da je ne pregledujem o 
štirinajst dni, ko se je m atica v novem 
okolju že popolnom a ustalila in najde
mo njeno zalego že v vseh stadijih. 
M ed tem  skušajm o oceniti družino, ne 
da bi panj odpirali. Zaradi čebelarjeve 
nestrpnosti m arsikatero  že sprejeto m a
tico uničijo.

Jože  Zupan iz M o še  na 
G oren jsk em  ši je  sam  iz
delal čebeln jak  po svo jem  
okusu za 50 panjev
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TEHNOLOGIJA ČEBELARJENJA V NAKLADNEM PANJU
L O J Z E  K A S T E L I C

Tehnologijo ali sistem čebelarjenja 
v določenem panju predstavljajo  vsi ti
sti posegi, ukrepi in mere, kateri zago
tavljajo  v določenem panju najboljše 
rezultate. Brez ustrezne tehnologije ne 
bomo uspešni z nobenim, še tako dovr
šenim panjem.

Z uvajanjem  nakladnega panja v na
ših krajih  je nastala potreba po spozna
nju in obvladanju čebelarjenja v njem. 
To tem bolj, ker na vsem območju naše 
republike že več kot pol sto letja  suve
reno prevladuje po čebelnjakih listovni 
panj tipa Alberti-Znideršič. V njem se 
način čebelarjenja v mnogočem bistve
no razlikuje od načina v nakladnem  pa
nju tipa Langstroth-Root, o katerem  bo 
tekla beseda.

Že samo dejstvo, da se nakladni 
panj upravlja od zgoraj, m edtem  ko se 
listovni od zadaj, zbega m arsikaterega 
začetnika, ki sicer dobro obvlada tehno
logijo v listovnem  panju, kako bi se lo
til dela pri nakladnem . Tudi dejstvo, da 
pri listovnem panju lahko opravi delo 
lepo v zaprtem  prostoru — čebelnjaku, 
zadaj za panji, a pri delu v nakladnem  
panju je izpostavljen nemilemu obleta
vanju in  pikanju čebel, sončni pripeki 
ali celo dežju na prostem , m arsikom u 
ne gre v račun. V endar m oram  takoj v 
začetku poudariti, da so take in podob
ne nevšečnosti m alenkostne nasproti 
m nogoterim  ugodnostim , ki jih nudi pri 
upravljanju nakladni panj. Za prim erja
vo nekaj obveznih o p rav il:

1. Pri nakladnem  panju opravim o 
pom ladno čiščenje podnic od m rtvic in 
drobirja na ta  način, da naklado s sat
jem dvignemo ter podnico očistimo in 
razkužimo. Čebel skoro nič ne zmotimo 
pri njihovem  delu. čiščenje je opravlje
no tem eljiteje in vsaj trik ra t hitreje kot 
pri listovnem panju, k jer m oram o panj 
odpreti te r z grebljico postrgati mrtvice 
in drobir po tleh. Pri tem po navadi če

bele zelo razdražim o in razburim o, da 
se še dolgo ne pomirijo. Tudi razkužba 
dna panja je skoro nemogoča.

2. Za ugotavljanje zimske zaloge ali 
pomladanske rezerve hrane v listovnem 
panju je potrebno vsaj vse sate izvleči, 
če ne tudi tehtati, medtem ko pri na
kladnem panju lahko ocenimo zalogo ali 
rezervo že s težkanjem oz. tehtanjem 
vsega panja. To opravimo pri celi vrsti 
panjev v istem času kot pri listovnem 
komaj pri enem.

Lahko bi še naštevali, vendar se mi 
zdi pom em bneje poudariti tiste predno
sti nakladnega panja, ki jih ima pred 
listovnim v pogledu razvoja in donosov 
čebelne družine v njem.

Od svojih čebel pričakujem o čimveč- 
ji in  čimboljši pridelek. Zato jih navse
zadnje tudi gojimo. Količina pridelka je 
odvisna od donosov, donosi pa se gib
ljejo v progresivnem  sorazm erju s šte
vilom čebel v panju, se pravi z močjo 
družine. Tako nam  družina s 30.000 če
belami prinese le kak kilogram mediči
ne na dan, m edtem  ko nam  družina s 
60.000 člani nanese v istem času 4 do 
5-krat toliko. Zaradi tega je razum ljiva 
težnja naprednih čebelarjev, da imajo 
pred nastopom  paše svoje družine čim 
močnejše. Zato m orajo pravočasno po
skrbeti za uspešen razvoj, kar dosežejo 
z ustreznimi ukrepi, t. j. z ustrezno teh
nologijo čebelarjenja v ustrezajočem  pa
nju, ki tako tehnologijo omogoča.

N akladni panj s svojimi skoro ne
omejenimi prostorskim i kapacitetam i 
daje idealne možnosti za vrhunski raz
voj čebelnih družin. Le ukrepati m oramo 
pravilno in predvsem  — pravočasno.

Morda je bolj kot pri drugih panjih 
potrebno pri nakladnem začeti s pripra
vami za izkoriščanje izdatnih paš v ma
ju, katere nam največkrat edine napol
nijo medišča že v poletju predhodnega

178



leta. Ze tak ra t je treba poskrbeti, da bo- 
bo imeli zdrave družine s prim erno 
močjo, rodovitno matico in mladim  sa
tovjem. Samo take družine smejo v na
kladnem  panju v zazimljenje, kajti le 
take bodo dočakale pom lad sposobne za 
uspešen s ta rt v pom ladni razvoj. Za 
zimsko zalogo jim m oram o dati oz. pu
stiti 20—25 kg hrane, katero zelo uspeš
no izkoristim o še spomladi za dražilno 
krm ljenje na ta  način, da zam enjam o 
nakladi oz. polnaklado z naklado.

Za nem oten pom ladni razvoj rabi če- 
belna družina ustrezen prostor za zalego 
in donose. Preskrbim o ji ga z dodaja
njem naklad ali polnaklad, za razliko od 
pri nas udom ačenega listovnega panja, 
kjer širimo delovni prostor čebelam z 
dodajanjem  satov, nastavljanjem  in pre
stavljanjem . Za zaleganje nam enim o 
matici le cele naklade s sati, med tem ko 
so za donose, posebno pri pridelovanju 
sortnih m edov ali cvetnega prahu, pri
m ernejše polnaklade.

Da ne bi širila m atica zaleganje v 
prostor, ki je nam enjen za donose, se 
poslužujejo nekateri čebelarji H anem an- 
nove ali matične rešetke, katero  vstavi
jo med naklade ter na ta  način prepre
čijo matici prehod. V endar pri pravilni 
m anipulaciji z nakladam i, t. j. pri pra
vilnem  in pravočasnem  dodajanju ozi
rom a odvzem anju naklad to skoro ni 
potrebno. M atica se bo podredila našim 
željam in zalegala tam , kjer smo ji s 
pravilnim  širjenjem  prostora to omogo
čili. V ta nam en se priporoča tudi doda
janje polnaklad za donose z 9 sati, na
m esto 10. V taki polnakladi čebele po 
daljšajo satne celice, katere postanejo 
na ta način za zalego neprim erne in 
m atica se jih bo izognila. Za donose pa 
so celo boljše.

Da se ne bi prekinil dotok hrane v 
panj, jo dodajam o v m anjših količinah 
tak ra t, kadar presahnejo viri v naravi. 
Dodajam o ogljikovodikove nadom estke 
v obliki sladkorne raztopine, sladkorne
ga testa, m edeno-sladkornih pogač ali

pa tudi medu samega in beljakovinaste 
nadomestke, kateri nadomeščajo cvetni 
prah, kot so: sojina moka, mleko v pra 
hu, posušen kvas ipd.

V panjih z omenjenim prostorom, 
kot je, denimo, Žnideršičev, se dogaja, 
da se družina razvije do viška tik pred 
nastopom paše. Taka družina začne mi
sliti na rojenje in za pašo je več ali 
manj izgubljena. Zato je krotenje rojil- 
nega nagona poleg skrbi za nemoten 
razvoj najvažnejše vprašanje pri na
prednem čebelarjenju.

V nakladnem panju krotimo, oziro
ma preprečujemo rojilni nagon z vriva
njem polnaklade s praznimi sati ali sat- 
nicami med nakladi z zalego. V ta na
men lahko uporabimo tudi vso naklado, 
vendar z manjšim uspehom, kajti del 
tako razdvojene družine se utegne od
dvojiti od osnove in si vzrediti svojo 
matico. Zato je boljša polnaklada, kate
ro matica sicer zaleže, vendar družino 
dovolj razdvoji in zaposli, da pozabi na 
rojenje.

Posebno prikladen je nakladni panj, 
ko nastopi dolgotrajnejša izdatna paša.
V takem primeru mu lahko dodamo to
liko polnaklad oziroma naklad, kolikor 
jih čebelna družina v njej potrebuje za 
nanašanje in zorenje medu.

Po končani paši skrčimo prostor pri 
nakladnem panju na dve nakladi ali 
poldrugo naklado. Z navadnimi stimu
lativnimi merami poskrbimo, da se dru
žina v njem regenerira ter tako pomla
jena pripravi na zimo. Najprimernejši 
prostor za prezimljanje je poldruga na
klada. Ker je nakladni panj prirejen za 
samostojno prezimljenje, ga lahko pu
stimo čez zimo na istem mestu kot vse 
leto. Na vsak način pa mu je treba za
gotoviti ugodno mikroklimo, t. j. okolico 
stojišča, kjer bodo nakladni panji čez 
zimo, zavarujemo pred prepihom, zlasti 
pred severnimi vetrovi. Posebno paže- 
nje ni potrebno, le med nortnjim pokro
vom in streho zapolnimo prazen prostor 
s primernim pažnim materialom.
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Lahko pa seveda po končanih izlet
nih dneh prenesem o nakladne panje s 
čebelami pod kak nadstrešek, jih stis
nemo v eno, dve ali celo tri vrste sku
paj in prostor med njimi zapolnim o s

pažnim m aterialom . V tako zavarovanih 
panjih nam  bodo čebele lepo prezimile, 
pa tudi panji bodo zaščiteni pred zim
skimi kvari.

Tudi čebulin  c v e t  je  za č e 
b e le  privlačen

O PRESELJEVANJU DRUŽIN IZ AŽ PANJEV 
V NAKLADNE

IV A N  R A K , G O T O V L J E

Ko se m  v prvi obravnavi n as lovne  t e m e  
navedel  n e k a te re  sp lo šn o  znane  zadeve  o 
nak ladnem  panju, je m ars ika ter i  č eb e la r  m e
nil, da  s e  že  iz n a v ed e n eg a  lahko zaključi,  
kateri  t ip  nak ladnega  panja  bi us t reza l  na
šim  razm eram . Čebelarji ,  tako  en o s tav n o  to 
ne  gre ,  zato s e  bom o o n ekater ih  dobrih  in 
slabih  las tnos t ih  p osam ezn ih  t ipov nakladnih 
panjev  pogovori li  š e  v  n as led n jem  nadalje 
vanju. Ker p re jem am  m nogo p isem  č eb e la r 
jev iz v se h  krajev n a še  dom ovine ,  zadnji č as  
p re d v sem  o m erah  nakladnih panjev, o p re 
stavljanju  družin iz drugih v nakladne  panje,  
o p osam ezn ih  opravil ih v nak ladnem  panju 
ipd., pa v se m  odgovoriti  ne  m orem , želim v 
listu povedati  d a n e s  o t e m  svoje  m nenje .

»Letos bom  od svojih 30 AŽ družin p re 

selil  v nakladne  panje  15 družin. S ve tu j te  mi 
kako in kateri  am erišk i  panj mi p ripo roča te  
. . . «  p iše  eden .  »2e dolgo čebe la r im  v A2 
panju. Z nekater im i kolegi s e m  s e  odločil 
preit i  na am erišk i  panj teg a  in t e g a  tipa. 
Ker teh  pan jev  v trgovini ni dobiti ,  si jih 
bom o izdelali sami.  Pošlji te  to č n e  načr te  
oziroma m e re  te g a  panja. Priložite s t ro šk o v 
nik . . . » ,  p i še  drugi. Pa zopet:  »Ker imam že 
s t a r e  AŽ panje ,  bom le tos  prestavil  č eb e le  
v nakladni panj. Mi lahko p o š l je te  navodilo 
za najboljši  način . . . «  itd.

Prehod iz čeb e la r jen ja  v n ekem  panju na 
drug panj in drug način, je  v v sak em  pri
m eru  tvegana  zadeva. Bojim se ,  da s e  bliža 
č as ,  ko bodo mnogi razočarani.  Znane  so  
š tev i lne  s lab e  izkušnje , popolni polomi . . .
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Tudi poročila  pionirjev s lo v en sk eg a  č e b e 
larstva,  ki so  tudi že  poskušal i  čebe lar i t i  v 
nak ladnem  panju, pravijo, da niso uspeli,  
če tud i  je  bilo njihovo čeb e la rsk o  znanje  naj
manj na nivoju n ašeg a .  V sekakor  je  pripo
ročljivo, da posam ezni čebelar j i  pre izkušajo  
novi panj, kdor pa želi z večjim številom  
preit i  na nakladni panj, naj u poš teva ,  da 
p rehod  ne bo uspe l ,  č e  niso izpolnjeni o s 
novni pogoji,  m ed  drugim:

1. Da imamo t rdno  izdelane pan je  p ra
vilnih mer.

2. Da sm o  poleg  zam enjave  panjev  sk le 
nili sp rem en i t i  m i s e l n o s t . . .

3. Da imam o zagotov ljena  navodila za č e 
b e lar jen je  v nak ladnem  panju.

Sam o če  bodo izpolnjeni najmanj naš te t i  
pogoji,  bom o m orda  uspe li ,  a pridelek  nam 
bo v letih p reh o d a  v e r je tno  padel.  Iz d o s p e 
lih p isem  razberem , da so  naši čebelarj i  ne 
učakani.  Letos,  takoj, č i m p r e j . . .  so  b e se d e ,  
ki jih v tem  p rim eru  p re g o s to  uporabljamo. 
Mislim, da n aš  p regovor  »Kdor odlaga,  v d . .  
polaga«, tu  ni u m e s te n ;  bolje  bo, č e  u p o š te 
vamo ona dva: »Naglica ni nikoli dobra« in 
»Previdnost  je  mati m odrost i« .

Ne zdi s e  mi prav in ne  gospodarno ,  
da na p r im er  v rojilni sezoni č eb e la r jem  ne 
m o rem o  sproti  dobavljati  novih A2 panjev, 
na drugi s tran i  pa posam ezniki  p re m e šč a jo  
d ružine v nakladne  panje .  Res je, tudi tu 
m oram o  biti svobodni,  toda  nek p a m e ten  
red, neko osnovno  vodilo pa bi le morali 
imeti in upošteva t i .  Vsaj za č eb e la r je  naj ne 
velja  las tnos t ,  ki nam jo pripisujejo,  da nam 
reč  kmalu nared im o nač r te  (ali jih sploh ne 
naredimo!),  o b jek te  pa p o tem  grad im o z 
raznimi popravami in dopolnitvami zelo dol
go. Napravimo si tem elj i t ,  prem iš l jen  načrt ,  
začnim o pri zače tku  in ne  p re skaku jem o 
e ta p  razvoja . . .

Vsem , ki m e sp rašu je jo ,  kakšen  način p re 
s tav itve  družin iz raznih t ipov panjev  v na
kladnega  je najbolj priporočljiv, bi deja l:  V 
aprilski številki »Slov. čebelarja«  n a jde te  v 
m eseč n ih  navodilih do b re  n a sv e te ,  kako se  
to  izvede. Ni dvoma, da vam bo p re s tav i tev  
uspela ,  če  b o s te  delali  po navedenih  navo
dilih. Jaz  o se b n o  pa s e m  proti vsaki p re 
stavitvi družin iz en eg a  t ipa  panja  v d ru g e 
ga, to re j  tudi proti prestav itv i  družin Iz A2 
panja  v nakladnega .  V svoji dokaj dolgi prak
si, ko s e m  o se b n o  prestavil  veliko š tevilo  
družin, in opazoval to  de lo  pri sočebelar j ih  
in posluša l  njih m nenje ,  s e m  spoznal,  da je  
tako. Kdor ima ure jeno  A2 (ali kako drugo) 
čeb e la rs tv o ,  naj kar lepo š e  nadalje  čebe lari ,  
kot je čebelari!  dosle j  —  m orda  v s e  dotle j,  
dokler  ne  p o s tan e jo  panji sko roda  neupo
rabni.  M ed tem  pa si naj nabavi (ali š e  bolje,  
s am  naredi  do ločeno  š tev ilo  nakladnih pa
njev —  ena  od dobrih las tnos t i  nak ladnega  
panja je  n am reč  tudi ta ,  da sl ga  lahko na

redi sko roda  vsakdo, če  ima le nekaj o ro d 
ja) in van je  vsadi roje.  Kako pa priti do 
rojev, ni za s lo v en sk eg a  čeb e la r ja  nikak 
problem , saj  je  pri n a s  roj, kot nekako zlo, 
kot nek »bau-bau« (kar pa zdaleč  ni!).

Od svo jega  v ečk ra t  izraženega  s ta l išča  
ne m o rem  odstopiti .  Mislim, da je tako, kot 
s e m  dejal v letu 1969 —  v rednih nedeljskih 
opoldanskih  čeb e la rsk ih  oddajah radia 
Šm arje  pri Je lšah :

»Za p re s tav i tev  družin iz raznih tipov pa
njev v nak ladnega  imam o m nogo  znanih na
činov. Vsaka pravilno izvedena p re s tav i tev  
s e  izkušenem u čebe la r ju  o b n e se ,  toda  . . .

Ali ni škoda  truda,  izgubljenega č a s a  . . . ?  
S e  vam ne upira to, č em u r  pravim jaz »mrc
varjenje«?  V okvirje vstavljeni sa t i ,  p osebno  
oni večjih dimenzij ,  n iso nikdar tako  trdni, 
kot bi naj bili. Ni zoprno izrezovanje m e d e 
nih in obnožinskih  sa tov  itd.? Nujno sv e tu 
jem  čeb e la r jem  nase l jevan je  panjev  ob prili
ki uvajanje  nak ladnega  panja z roji . . .  Itd.«

Kdor pa bi v se k a k o r  želel dobiti  družine
v nakladne  panje  iz svojih A2 (ali drugih) 
panjev, ne da bi čakal ali nabavljal naravne 
roje,  mu sv e tu jem ,  da  stori  to na ta le  na
čin:

A2  (ali d ruge)  družine, m orda  p rv e n s tv e 
no t i s te  v s labših  panjih, naj dražilno krmi, 
da jih pripravi v rojilno razpoloženje.  Na 
sp lo šn o  to  ne  bo težko  dosegljivo.  M ed tem  
si pripravi p o trebno  število  nakladnih pa
njev z vstavljenimi sa tn icam i.  Če Ima na 
razpolago vsaj nekaj izdelanih sa to v  za na
kladni panj, je  se v e d a  š e  bolje. Č e  s e  mu 
zdi po trebno ,  lahko za v sak  panj po kak sa t  
vstavi v okvir nak ladnega  panja  —  poudar
jam, p o trebno  ni. Približno t is ti  dan, ko prič
ne  v neki družini po jem ati  delovna vnem a 
in m atica  omeji odlaganje  ja jčec  (kot vemo, 
to  nekaj č a s a  pred  ro jenjem , ni pa niti nuj
no, da sk u šam o  najti prav ta  dan, delo lah
ko opravim o kadarkoli pred  ro jenjem !),  po
iščem o v družini,  ki s e  pripravlja na roj, m a
t ico  in sa t ,  na k a te rem  s e  nahaja. Ko uniči
mo na n jem  v s e  m atičnike,  pos tav im o v s r e 
dino nak ladnega  panja, ob n jega  pa damo 
okvirje  z vstavljenim i sa tn icam i.  A2 panj 
da jm o na drugo  m e s to  lahko v is tem  čebelj- 
njaku, na njegovo m e s to  p ostav im o  priprav
ljen nakladni panj. Če bi bilo n em o g o če  u re 
diti si tako, da bi nakladne  panje  lahko 
vstavljali  v čebe ln jak  (v kar pa dvomim!),  
bo pač  t reb a  družine,  n a m en jen e  za p re 
stavljanje ,  p re m e s t i t i  v oddaljenejši  kraj. Do
bro  je, č e  nekaj dni pred  t e m  delom  pritrdi
mo na panje ,  ki so  določeni za p res tav i tev ,  
z risalnimi žeblički čez  celo  p redno  s te n o  
papir  (lahko č aso p is )  in te g a  ob zamenjavi 
pan jev  p re s tav im o  na nakladni panj. Bo 
m nogo  manj m ešan ja  in sp re le tav an ja  čebe l  
t e r  iskanje  panja. Pri t e m  nasta ja jo  ta le  s t a 
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nja, č eb e la r  pa si lahko izbere  in uredi ka
t e r o  koli, pač  t i s to  ki mu us treza :

1. Če  š tev ila  družin ne  nam erava  p ove 
čati ,  s t r e s e  č e b e le  z v se h  A2 (ali drugih) 
sa to v  v nakladni panj. Na njih podre  v se  
matičn ike  in jih po potreb i  in želji razdeli na 
po sa m ez n e  družine.  S t e m  bo t e  družine 
okrepil  za bližajočo s e  pašo.

2. Če želi obdržati  o b e  družini (tudi A2 
s e  ob izdatni čebelarjevi  pomoči lahko do 
pozne p a š e  lepo razvije),  pusti  p o v se m  nor
m alen  potek:  A2 družina bo izgubila v se  iz
le tne  čeb e le ,  ker  s e  bodo vrača le  na s ta ro  
m e s to ,  v »narejenca« —  v nakladni panj. V 
A2 bo o s ta lo  sa m o  toliko mladic, da bodo 
oskrbova le  obširno  zalego, niti vode  si ne 
bodo s a m e  d onaša le ,  t r eb a  jih bo nekaj dni 
krmiti (ali vsaj daja ti  vodo). Položaj v tej 
družini pa s e  bo naglo izboljševal,  saj s e  bo 
dnevno  izleglo m nogo  mladic. V tem  p r im e
ru p r ide ta  v p o š te v  dve varianti:

a) če  ima č eb e la r  reze rvne ,  oplo jene 
m at ice ,  uniči takoj po oprav ljenem  delu v 
A2 družini v s e  m atičnike  in po znanem  po
s topku  doda  družini m atico .  S t e m  pridobi

za to  družino p r e d n o s t  zaleganja  m at ice  naj
manj 10 dni, a  kaj to  v maju in juniju p o m e 
ni, ve  v sak  čebe la r .  Z dodajo  m at ice  o b e 
nem  o dpade  dvom: s e  bo ali s e  ne  bo no- 
voizlegla  m at ica  oplodila;

b) č e  rezervnih  m atic  ni na razpolago, 
p o s to p a  čeb e la r  po znanih načelih  tako, da 
si družina vzgoji novo matico.

3. Po sam ezn e  za ležene  s a t e  z matičniki 
lahko č eb e la r  uporabi tudi za napravo m a
lih družinic po znanih m etodah .

Družina —  n a re jen e c  —  v nak ladnem  pa
nju s e  bo razvijala pač  v razmerju  n a še  po
moči. Če ga bom o v pr im eru ,  da ne bo iz
d a tn e  p a še ,  s ta lno  krmili, bo gradil s a t je  
tako rekoč  po naši želji. In prav s a t je  rabi
mo v takih primerih.

Tudi pri družinah, v katerih  n ism o mogli 
zbuditi  rojilne vnem e ,  lahko ravnam o na po
d oben  način.

Čebelarji!  Skuša jm o  v p r im eru  preizku
šan ja  in m o reb i tn eg a  p reh o d a  čebe la r jen ja  
na nakladni ravnati p reudarno ,  da ne bom o 
tudi to k ra t  razočarani!

MISLI K ZVEZNEMU POSVETOVANJU O STANJU, 
PROBLEMIH IN UKREPIH ZA ZBOLJŠANJE ČEBELARSTVA

D R . J 0 2 E  R I H A R ,  Z a v o d  z a  č e b e l a r s t v o  L j u b l j a n a

V le tošn jem  januarju  je  bilo v Beogradu 
posv e to v an je  o s tan ju ,  p roblem ih in ukrepih 
za zboljšanje  č eb e la r s tv a  Jugoslav ije .  V v e 
liki dvorani Doma inženirjev in tehn ikov  Ju 
goslavije  v Ulici Kneza Miloša je  dva dni za
se d a lo  okoli 500 čeb e la r jev  iz v se h  republik 
in pokrajin. M ed njimi so  bili zastopniki 
kmetijskih fakulte t ,  raznih u s tan o v  t e r  č e 
be larsk ih  organizacij  in gospodarsk ih  podje 
tij. V de lovnem  p re d se d s tv u  posve tovan ja  
so  bili p redstavniki  d ruš tven ih  in g o sp o d a r 
skih organizacij.

Posvetovan je ,  ki s e  je  po izjavah š tev il
nih znanih javnih d e lavcev  sp rem en i lo  v p ra
vi kongres ,  s ta  organizirali obe  zvezni č e b e 
larski organizaciji :  Zveza (Savez) č e b e la r 
skih organizacij  Jugos lav ije  t e r  Poslovno 
združenje  za č e b e la r s tv o  Jugoslav ije .  To je  
bila njuna prva p o m em b n e jš a  skupna  akcija, 
saj  s ta  s e  v p re te č e n e m  d e se t l e t ju  organiza
ciji razhajali.

V d v o dnevnem  delu je bilo na p o sv e to 
vanju 22 re fe ra to v  in kore fe ra tov ,  ki so  vzbu
dili živo zan im anje  navzočih. Prednje  s e  je 
pokazalo v izredno plodoviti , živahni in kon
struktivni razpravi.  Skoraj vsi  re fe ra ti  so  iz

šli v posebn i  brošuri ,  kar je delo znatno 
olajšalo.

Organizatorji  so  si postavili  za cilj, naj s e  
na posve tovanju  izkristalizira p rogram  pri
hodnjega  sk u p n eg a  dela, ki naj č eb e la r s tv u  
om ogoči ,  da s e  izvije iz svoje  p e rm a n en tn e  
z aos ta los t i  in s e  začn e  razvijati podobno  kot 
d ru g e  g o sp o d a rsk e  panoge.  Ing. B. Vesko- 
vič,  d irek tor  Poslovnega  združenja,  je  uvo
dom a poudaril ,  da morajo  nakop ičene  p ro
b lem e  v čeb e la r s tv u  re šev a t i  v prvi vrsti  
č e b e la r sk e  organizaci je  in sam i čebelarji.  
Č ebelja  proizvodnja v Jugoslaviji  v r s to  let 
s tagn ira  in s e  celo  m anjša .  Tako sm o  npr. v 
p e t le tn e m  obdobju  1947— 1951 pridelali v 
Jugoslaviji  v eč  m edu  kot v p e t le tn e m  o b 
dobju 1966— 1970.

V osp red ju  v eč in e  re fe ra to v  je bilo vp ra 
šanje ,  kako doseč i  v e č je  pridelke  m edu  in 
kako p repreč it i  škode ,  ki nas ta ja jo  zaradi 
upo rab e  insektic idov in bolezni. Poleg pro
blem ov v zvezi s  tem e ljn o  čebe ljo  proizvod
njo so  trije  re fe ren ti  obravnavali  vpliv čebe l  
na povečan je  pridelkov žužkocvetnih km e
tijskih rastlin. Dr. M. Milovankovič je poro
čal o vplivu čebe l  na oploditev  jablan na
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plantaži v Horgošu. Ugotovil je, da pri š t i 
rih pre iskovanih  so r ta h  v e te r  ni imel v idne
ga d e leža  na oploditev  cvetja .  Plodovi, ki 
so  s e  razvili iz cvetov, izolirani z gazo, so  
bili drobni in pomanjkljivo obarvani, brez 
g o sp o d a rsk e  v rednost i  v primerjavi s  plo
dovi, ki so  s e  razvili iz cvetov  oplojenih po 
čeb e lah .  Iz cvetov, ki so  bili izolirani s  pa
pirnatimi vrečkami,  s e  pri pre iskovanih  s o r 
tah  jablan ni razvil niti en plod. —  Ing. P. 
Šljahov iz Kmeti jske  šo le  v Resnu v M ake
doniji je poročal o uspeh ih ,  ki jih je dosege l  
z d re s i ran jem  čeb e l  na cve to v e  na t am k a jš 
njih p lantažah hrušk.

Več re fe ra to v  je  obravnavalo  g o sp o d a r 
ski pom en  č eb e la rs tv a  zaradi pridelovanja  
m edu  in sadja,  č e b e la r s tv o  kot dopolnilno 
panogo, kakovost  m edu  v p rom etu ,  vpliv zu
nanjih dejavnikov na m ed in pd. Dr. D. S ta n 
kovič, p ro fe so r  sa d ja r s tv a  na beograjski 
agronom ski fikulteti  je  prikazal gospodarsk i  
pom en  č eb e la rs tv a  s p osebn im  ozirom na 
pridelovanje  m edu  in sadja .  Takole je izva
jal: »Človeško zdravje  je  zaradi bio loške 
pomanjkljivosti  v eč in e  živil č eda lje  bolj 
ogroženo. Večino hrane  pridobivam o nam 
reč  v p ro c esu  in tenzivne km eti jske  proiz
vodnje  ob uporabi obilnega  gnojenja  z 
um etnimi gnojili, s  pom očjo  vode, antibioti
kov, pe s t ic idov  in t eh n o lo šk e g a  rafiniranja. 
Iz navedenih  razlogov imajo celo  žita manj 
bitnih aminokislin ,  č ep rav  je skupna  množi
na beljakovin pri žitih večja.  Iz navedenih  
razlogov p o s ta ja  č loveški o rganizem  manj 
odporen .  V zvezi s  tem i dognanji  s e  je po
kazalo, da  m ore  imeti polno b iološko v re d 
n o s t  le čebelji  m ed  t e r  divje gozdno sadje.«

Kot rečeno ,  s e  je  večina  re fe re n to v  in 
razpravlja lcev posve t ilo  vprašan ju ,  kako po
veča ti  pridelke in tako  dvigniti  ren tab ilnos t  
č eb e la r s tv a .  Dr. B. Konstantinovič  iz Kmeti j
sk e  faku lte te  v  Beogradu je  obravnaval po
sk u s e  krmljenja s  4 v rs tam i  sladkornih  po
gač.  Takšne  pogače  izdeluje  Č ebelarsk i  kom
binat  M edoprodukt  v Subotici .  Pogače, ki so  
n a re jen e  kot t e s to ,  so  znane  pod imeni: 
Pčelin O, kjer s ladkornem u t e s tu  ni n iče sa r  
dodanega ,  Pčelin A, z doda tkom  Fumagilina, 
Pčelin B z doda tkom  geom ic ina  t e r  Pčelin C 
z doda tkom  sojine  m oke, m leka v prahu in 
kvasa. P o sk u sn e  družine so  p re jem a le  nave 
d e n e  v r s te  s ladkornega  t e s ta  v m e sec ih  d e 
c em b er ,  januar,  fe b ru a r  in m arec .  T is te  dru
žine, ki so  p re jem a le  eno  ali drugo  v rs to  t e 

s ta ,  so  s e  v v se h  primerih  bolje razvijale 
kot družine, ki niso p re jem a le  n ičesa r .  Naj
večji uč inek so  pokazale p o gače  z dodatkom  
sojine  moke, mleka v prahu in kvasa ,  brez  
dodatka  fumagilina in geomicina.  —  L. Im- 
branovič  iz Novega Sada  je  opisal najprej 
po seb n o s t i  č eb e la r s tv a  v Vojvodini, na to  pa 
obdela l sodobno  tehnologijo  gojenja  čebe l  v 
Langstroth-Rootovih panjih. Povedal je  m ed  
drugim, da tam kajšnji  čebelarj i  zaradi p re 
hoda na sodobne jš i  panjski s i s t e m  o sk rb u je 
jo seda j  3— 4-krat več je  število  panjev  kot 
so  jih oskrbovali  prej.  —  Dr. J. Rihar je  na
kazal t e s n o  pov ezan o s t  m ed  č ebe la r jen jem  
s se lekc ioniranim i m aticami,  ki so  bolj ro
dovitne,  in panjskim s is t e m o m ,  ki naj o m o
goči m at icam  za legan je  na velikih površ i
nah. V 7 točkah  je nanizal rezu l ta te  razisko
va lnega  de la  na selekciji  d o m ače  č e b e le  t e r  
naš te l  nekaj primerov, ki so  v bližnji p re 
teklost i  vplivali neugodno  na razvoj č e b e 
lars tva  v Jugoslaviji .  —  S. Lončarevič iz Za
g reb a  je  obravnaval sodobno  vzrejo matic.« 
Navedel je  v rs to  dejavnikov, ki pogojuje jo 
vzrejo kakovostnih matic. Podrobneje  je  opi
sal tudi vzrejo iz jajčec .  Na ta  nov p o s to p ek  
n a še  č eb e le re je  p o seb e j  opozarjamo, da s e  
mu priučijo, saj  nam zagotavlja,  da vzredi
mo na jkvalite tne jše  matice . '

V razpravo je  p oseg lo  nad 30 razprav
ljalcev. Po m nenju  č lana  S rb sk e  akadem ije  
znanosti  dr.  J. Tucakova imam o za čeb e ln e  
pridelke izdelano dobro  tehnologijo ,  nimamo 
pa u s t r e z n e  organizacije .  —  O št ir ile tn ih  re 
zulta tih  kooperiranja  s  čebelarj i  je  poročal 
d i rek to r  d a lm atinske  č eb e la r sk e  zadruge. 
Svojim 300 kooperan tom  zadruga  vsako  leto 
naprej  jamči odkupne  c e n e  za m ed. Na pod
lagi dohodka, ki ga pokaže zaključni račun, 
pa p ripada č eb e la r jem  š e  polovica zneska ,  
ki je bil d o se ž en  pri m edu  nad pogodbeno  
ceno.  M ed 15 člani up ravnega  odbora  zadru
ge  je  11 č eb e la r jev  kooperantov,  čebelarj i  
pa so  tudi vsi  uslužbenci  zadruge .  —  Danih 
je  bilo v eč  predlogov, da bi m ora le  p odroč
ne g o sp o d a rsk e  zborn ice  posvetit i  v eč  po
zornosti  č eb e la r s tv u ,  v v sa k e m  več jem  po
dročju pa bi morali biti sta lni agronomi —  
p o sp ešev a te l j i  č eb e la rs tv a .

Iz v r s t e  re fe ren to v  in nekater ih  razprav
ljalcev je  bila imenovana  p o seb n a  komisija, 
ki naj izdela zaključke p o sve tovan ja  kot 
p red loge  za nadaljnje  skupno  de lo  za po- 
vzdigo č eb e lje  proizvodnje v Jugoslaviji .

1 S .  L o n č a r e v i č a  n i  b i l o  n a  p o s v e t o v a n j u ,  n j e g o v  
r e f e r a t  j e  b i l  t i s k a n  v  b r o š u r i .

P r i p i s  u r e d n i š t v a
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VSEM ČEBELARJEM!

VABILO

na Petra  Glavarja tabor  s lovenskih  čebe lar jev  
2. julija 1972 v Komendi

Zveza čebelarskih društev za Slove
nijo vabi čebelarje, da se v čim večjem 
številu udeležijo drugega vseslovenske
ga čebelarskega tabora po vojni v Ko
mendi. Tabor bo imel ime po Petru 
Pavlu Glavarju, našem znamenitem če
belarskem veščaku, gospodarstveniku, 
kulturniku in socialnem delavcu v dobi 
slovenskega preporoda v sredi XVIII. 
stoletja.

Peter Pavel G lavar je b il'p rv i Slove
nec, ki je hotel s pomočjo slovenske ti 
skane besede širiti med preprostim  ljud
stvom gospodarski pouk. Leta 1776 je 
nam reč napisal v slovenščini »Pogovor 
od čebelnih rojev«, ki naj bi bil prevod 
A. Janševe »Razprave o rojenju čebel«.
V to delo pa je vnesel toliko lastnega 
čebelarskega znanja, da ga ni več m o
goče sm atrati zgolj za prevod omenjene
A. Janševe »Razprave«. »Pogovor« je iz
ročil Kranjski km etijski družbi za natisk. 
Rokopis pa se je pri Kmetijski družbi 
izgubil in je bil najden šele leta 1951, 
skoraj po 200 letih, v osrednjem  držav
nem arhivu Slovenije.

Petra Pavla G lavarja štejemo resnič
no med najvidnejše slovenske osebnosti 
v XVIII. stoletju. Ljudstvo v Komendi 
in okolici ga ima še vedno v živem spo
minu,- delom a po ustnem  izročilu, delo
ma po zgodovinski povesti dr. Ivana 
Preglja »Peter Pavel Glavar, lanšprežki 
gospod«; najbolj pa po njegovih gospo
darskih, kulturnih  in socialnih spom eni
kih v Komendi in okolici: po njegovi 
baročni kulturni hiši, dragoceni knjižni
ci z 2000 knjigam i od leta 1484 do kon
ca XVIII. sto letja  in bolnišnici v Ko
mendi te r po lepi baročni cerkvi Sv. 
Ane v Tunjicah.

Glede na Velik pomen P. P. Glavarja 
za slovensko čebelarstvo in za preprosto

ljudstvo, zlasti iz Komende in okolice, 
se je Zveza čebelarskih društev za Slo
venijo sporazum ela z OS Kamnik, da 
bo organizirala 2. julija 1972 v njegovo 
počastitev skupaj s krajevnim i organi
zacijami v občini, predvsem  v Komendi 
in okolici v okviru prireditev občinskega 
praznika večjo spominsko proslavo, 
združeno z odkritjem  spominske plošče 
P. P. G lavarju in z vseslovenskim tabo
rom  slovenskih čebelarjev, ki se bo ime 
noval po P. P. G lavarju. V popoldanskih 
urah  pa bo sproščena zabava. H kra
ti se bo začela urejati tudi spominska 
soba P. P. G lavarja, ki naj bi bila od
p rta  1. 1973. Pokroviteljstvo nad to p ri
reditvijo je prevzel predsednik OS Kam
nik.
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Začetki naše čebelarske organizacije 
segajo nazaj v leto 1873, ko je bilo usta
novljeno Kranjsko društvo za umno če
belarstvo, ki je izdajalo strokovni me
sečnik »Slovenska čebela«, družbeni list 
za prijatelje čebelarstva po Kranjskem, 
Štajerskem , Koroškem in Primorskem.

Prireditev v Komendi bo imela to po 
sebno značilnost, da bo od obstoja slo 
venske čebelarske organizacije prva pri
reditev, pri kateri bo sodelovalo s čebe
larsko organizacijo tudi vse prebivalstvo 
nekega območja. Prebivalstvo iz Komen
de in okolice se je nam reč rado odzvalo 
našemu povabilu za sodelovanje. Se
stavljen je skupni prireditveni odbor, ki 
ima še posebne pododbore za kulturni 
del prireditve, za zabavni del in za pro
pagando. Seje ima redno vsako prvo so
boto v mesecu. Do zdaj je imel pet sej.

Prireditev bo potekala približno ta 
kole:

Dne 2. julija 1972 približno ob 9. uri 
zbiranje udeležencev poleg gasilskega 
doma.

Približno ob 9.30 sprevod udeležen
cev (na čelu godba iz Mengša, nato ko
mendski konjeniki v narodnih nošah, 
narodne noše na vozovih in peš, čebe
larji — pred njimi čebelarski prapori — 
in drugi udeleženci) od zbirališča h kul
turni hiši z vzidano spominsko ploščo.

Ob 10. uri bo sledila otvoritev pro
slave s pozdravnim  nagovorom  domači
na, slavnostnim  govorom, odkritjem  
spominske plošče pokrovitelja — pred
sednika občine in s polaganjem  skup
nega venca čebelarske organizacije ter 
prebivalstva iz Komende in okolice. 
Vmes bodo recitacije, petje in igranje 
godbe.

Približno ob 11.30 bo sledil na istem 
m estu Peter Pavel G lavarjev tabor slo
venskih čebelarjev. O bravnaval bo:

1. Stanje slovenskega čebelarstva v 
času P. P. G lavarja do zadnje vojne,-

2. stanje našega čebelarstva danes in
3. kakšno bi m oralo biti naše čebe

larstvo že v najbližji prihodnosti glede 
na veliko dobo, v kateri živi današnji 
človeški rod.

Poseben poudarek naj bi bil dan po
menu izobraževanja, čebelarskega zna
nja in uporabe znanja ter zdravilnem u 
pomenu čebelnih proizvodov: medu, pe
loda, m atičnega mlečka, propolisa itd. 
Na osnovi teh se nam reč danes priprav
ljajo razna poživila in tudi zdravila, ki 
jih nujno potrebuje tako fizični kakor 
tudi intelektualni delavec v tem divjem 
in razburkanem  razvojnem  tem pu člo
veškega življenja.

Tabor bo zaključen s sprejemom 
ustrezne resolucije pristojnim  družbe
nim in oblastvenim  organom.

P. P. Glavar je  zapustil  va 
š č an o m  Kom ende  h išo  kul
tu re  z boga to  knjižnico, na 
kateri  bo vzidana spom in
ska  p lošča

Foto: F. Modic
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Popoldan bo blizu gasilskega dom a 
prosta zabava. N a sporedu bodo razni 
nastopi, čebelarska šaljiva igra, srečo- 
lov, šaljiva pošta, ples itd. Igral bo god
beni ansam bel »Veseli trgovci« iz Zalo
ga pri Cerkljah.

Čebelarji, pripeljite s seboj vaše 
znance in prijatelje! Zelo dobrodošle bo

do noše in seveda tudi čebelarski p ra
pori, da bo naša čebelarska m anifesta
cija čim bolj veličastna in uspešna!

Letošnja prireditev v Komendi bo 
nekak preskusni kam en za organiziranje 
velike A ntona Janševe spominske pro
slave leta 1973.

Prireditveni odbor

K m etijska  družba  v Ljubljani je prejela  24. februarja  1768. leta  od  dunajske v lade  
dopis  s »Predlogom za  izboljšanje  čebe lars tva  v c. kr. dednih deže lah t.  Ta je naročila s v o 
jem u članu Petru Pavlu Glavarju, tedan jem u lanšprežkem u gospodu, da  »Predlog« preuči  
in poda  »svoje p ism eno mnenje  o njem«. G lavar je prošnji  K m ti jske  dru žbe  ustregel in ji 
7. julija 1768 izročil svo je  obširno n em ško  pisano poročilo, k jer  je m e d  drugim rečeno,-

». . .  Da razširi prekoris tno  čebe larstvo ,  ki  se  je p osebno  po D olen jskem  skoro  p o p o l 
nom a opusti lo, k jer  le m alokater i  podložn ik  čebelari in so  prav  redki, ki  imajo  nad dva  
panja, ne bo  ob las tven i  ukaz deže lnega  k n eza  s kazn im i ničesar dosegel. T ako  ravnanje  
pa tudi  ne bi bilo pravilno, k e r  to ne izhaja iz t rd o vra tn o s t i  km eta ,  te m v e č  iz nuje razmer.  
Tukajšnji  k m e t  je čis to  izm ozgan in nima sreds tev ,  da  bi si preskrbe l  d o vo lj  kruha, nikar  
šele, da  bi si nabavil  čebele , dasi bi jih imel rad. D e lom a pa  nima p o jm a  o tem, ka k o  je 
s tem i  živalicami treba  ravnat i  in jih negovati ,  a m pak  prepušča vse  naravnem u razvoju  
stvari ,  zavo l jo  česar pa  je tudi  kmalu obnjo. Pač pa bi bilo m o je  nem erodajno  mnenje, da  
bi bilo nagraditi  tistega, k i  bi  imel v te j  ali oni fari  ali grajščini največ  rojev,  in tistega, 
ki bi pridelal največ  medu. Dalje  bi bilo za  p o vzd ig o  čebe lars tva  po trebno,  da  bi kak  
spreten  veščak  nevedn ega  k m e ta  poučil  o čebeloreji.

Da bi se to  doseglo, naj bi najviš ji  d v o r  odprl  milostne rok  in preskrbe l  — bodisi  iz 
lastne, bodisi  kom ercia lne blagajne  — v sakem u s irom ašnem u k m etu  vsa j  tri  panje čebel, 
in sicer p red  a jdovim  cve tjem  (kajti  pre j  bi jih ne m ogel  v zdrževa t i ,  k e r  ne bi imel medu).  
Te panje  bi imel k m e t  sk o z i  tri  leta brezplačno, da  bi z  roji prišel  do  čebel. Šele p o tem  
bi lahko prišel ukaz, da je treba  p o d  kaznijo  im eti  določeno štev i lo  panjev  . . .  Če hoče d v o r  
s tv a r  poskusit i  pri  podložnikih  m oje  graščine, se  ponujam, da bom  p o d  n jegovo  zaščito  
in na n jegove  s troške  z največjo  gospodarnos tjo  nakupil  na Gren jskem  (zakaj tu jih ni nič 
naprodaj)  p o tre b n o  štev i lo  panjev,  jih dal p repe la t i  sem k a j  in jih razdelil  m e d  podložnike.  
Čim najbolj  bom pazil, da ne bo  kak  panj p o  nem arnos ti  še l  p o  zlu, ne da bi m ora l  nosit i  
odgovornos ti  zanj. K m e to m  pa  hočem olajšati  čebelarjenje  s tem, da  jim bom  ob nedeljah  
in praznikih v pros tih  urah ustno tolmačil  čebe larski  nauk, ka terem u si  laskam, da  sem  
v deže li  najbolj  vešč. Pokazal  jim  bom  tudi  de jansko  pri  svojih  čebelah vsa  letna čeb e la r
ska opravila  in s p r e t n o s t i . . . «

P. P. Glavar
Iz knjige S taneta Miheliča: Anton Janša

PRODAM

10 naseljenih AŽ panjev na 9 satov, družine so zelo  m očne. Čebele so  zdrave in čiste 
sivke. Cena po dogovoru.

Stanko Klavora, Bovec št. 60, 
65230 Bovec
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P R E B E R I T E .  R A Z M I S L I T E  I N  S P O R O Č I T E !

N a podlagi sk lepa  10  ZČDS  z dne 5. m a 
ja so  poslali trije  av tor ji  svo je  p r isp evk e  za  
čebelarsko himno. A v tor j i  so  anonimni. Pro
sim o čebelarje , da nam pošlje jo  svo je  m n e 

nje, nakar bo posebna  komisija  izbrala t i 
s to  besedilo, ki  bo dobilo  največ  glasov, in 
sporočila  av tor jem .

ZČDS

RAZPNI. ČEBELICA. SREBRNA KRILA I

R azpni, čebelica, s re b rn a  krila , 
saj k liče sonce te, tv o j z la ti b ra t, 
d a  z n jim  n a  ž a rk ih  to p lih  sv e tle  luči 
z le tiš livade  sočne o b isk a t!

Glej, zem lja  p o ln a  v  k ris ta ln i ro si 
se le sk e ta  k o t b lagoslov ljen  v rt, 
za  teb e  in  sestrice  tv o je  d rage  
ves sv e t č aro b n i z o p e t je o d p rt!

Poišči v rb o , v ilo  k o d ro lask o , 
že m ačice sc sp en ja jo  po  njej, 
p o le ti k  b rezi, deklici san jav i, 
p o tem  p a  h itro , h itro  sp e t n a p r e j !

Ko za rje  V idove ti zažarijo , 
se spom ni, d a  te  lipa  v a b i spe t, 
g redoč  s po lju b o m  nežn im  p a  osreči 
deh teč i ro ž m a rin a  sinji cvet!

Vso dolgo noč le teb e  željno  čaka, 
po  tv o jem  le o b jem u  h rep en i, 
b rez  te b e  p ra zn a  m u je v ig red  vsak a , 
b rez  te b e  zan j p o m lad i v e d re  ni.

A v  g red i v r tn i lilija  — n e v es ta  
v  p a jčo lan u  b e lem  v sa  d rh ti;  
želi, da  k o t  d ružioa n jen a  z v es ta  
n a  sv e tlo b o  ra d o s tn o  jo  sp rem iš ti.

Po zd rav i jeLko, n ašo  d o b ro  zn anko , 
ki jo  že dolgo ljub im o zvesto , 
če tud i zap e ljiv k a  v ečn o m lad a  
še v e č k ra t b r id k o  v a ra la  nas bo  I

M ed m ašam i, ko  v se  po ljan e  naše  
o denejo  se v  ro žn o b e li plašč, 
poh iti, k e r  b o g a to  m izo a jd a  
p ra v  z a te  p o g rn ila  bo nalašč!

N ap ij iz čaš se s la stn e  m edečine, 
z a ra ja j k  soncu gori v rh  neba, 
saj v e sn a  ja sn a  naglo, nag lo  m ine, 
za  n jo  m o ra n a  m rač n a  b o  p riš la  I

Z a za ro d  svoj, za  ljubo  v so  d ru ž in o  
naloži ko šk e  z v rh an e  z la ta , 
d a  z zg ledom  tv o jim  v  našo  dom ovino , 
se sreča  d o b ra  vsem  nam  p rism eh lja !

(Za himno bi lahko služila pro  a in zadnja  kitica ali pa p rv i  in zadnji  dve.)

PESEM

Kjer T rig lav  se žari v  sinjini,
k je r  v  soncu  k o p lje  p lo d n a  se ra v an ,
k je r  Soča žu b o ri v  m odrin i,
k je r  sv e t je s t r to  p o se jan :

to d  je čebelic  d o m ovan je , 
to d  po je  in šum i čebe lji pan j 
iin tih e  tu  so  č eb e la rjev  sanje 
in sreča, m ir in tisoč  z la tih  sanj.

ČEBELARJEV

M i d o b rih  sm o čebelic b ra tje  
in b ra t  je č eb e la rju  k a k o r  b ra t, 
čeb e lam  sm o vese li sva tje , 
k o  se razcv e te  ra d o s tn a  pom lad .

Le b renči nam , čebela  z la ta ,
naj k  soncu  ž a rk e m u  ti p lav a  le t —
in k je r  s in jin a  m eh k a  sije,
naj d o b e r  bo  ko t, ti čebela , svet.

MI SMO SLOVENSKI ČEBELARJI. . .

ne p laši p ik  nas n aših  m uh, 
neskončn ih  p ašn ik o v  v lad a rji 
im am o žep  n a jv e čk ra t suh  . . .

A to  n ik ak o r  nas ne m oti, 
čebelicam  sm o zvesti vsi, 
k o ra k am o  po  sladk i poti, 
č ep rav  p ogosto  zagren i.

A k a d a r  m ed  v  k a n te  teče, 
.pozabljeno je v se  gorje,
T edaj razn ež i se od sreče 
to  čeb e la rsk o  n am  srce!
Refren po  vsak i  kitici:
Zum , zum , pogum no , čebelarji, 
na  p ašo  z m u h am i n aprej, 
zum , zum , m i p a šn ik o v  v lad arji, 
čebe lam  ni z ap rek , ne  m ej!
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o/ja&Lee. iz eebelaiskega Sueta

IZ MOSKOVSKIH RAZPRAV

E. d e  LELLO iz B razilije  je p re isk a l pri 
80 v rs ta h  ra zn ih  čebel p o s tra n sk e  žleze p ri 
želu  in sicer ta k o  im en o v an o  »bazično« ali 
D u fo u ro v o  žlezo in »kislo« ali s tru p n o  ž le 
zo. D u fo u ro v a  ž leza  je p ri v seh  v rs ta h  čebel 
več  ali m an j d o b ro  ra zv ita  in je m en d a  p o 
tre b n a , d a  sc gnezdo  p rav iln o  g rad i. N jen  
razv o j ni od v isen  od  ra zv o ja  žela. M ed r a z 
v o jem  s tru p n e  žleze in razv o jem  žela  p a  je 
d o b ro  o p azn a  d o ločna  sk lad n o st. S tru p n a  
ž leza jc  zelo  d o b ro  ra z v ita  p ri v seh  socialno  
živečih  čebelah , k e r  sk u p n o  b ran ijo  svoje 
d om o v an je .

O v p ra ša n ju  b io tičn ih  poživ il s ta  bili 
p red lo žen i dve  razp rav i.

1. J . NOVAKOVSKI in V. BORECK oba  
iz Poljske, s ta  p o ro ča la  o svo jih  po sk u sih  
s šo tn im  poživ ilom , ki se je p ri ra s tlin a h  
in dom ači ž iv in i p ra v  d o b ro  izkazalo . O 
p rv ih  p o sk u sih  s tem  poživ ilom  pri čebe lah  
s povo ljn im i usp eh i so po ro ča li že iz ZDA. 
P re izkusne  d ru ž in e  s ta  v  m esecu  m aju  p e t
k ra t  k rm ila  z različn im i ko lič inam i teg a  p o 
živila. D ognala  sta , da  so tc  d ru ž in e  im ele 
do  47 %  več zalege, k o t tis te  d ru ž in e , ki 
niso  p re jem a le  teg a  poživ ila.

2. S. OERIU, L. CIM PEA N U  in M. MA
RIN so v  R om uniji de la li p o sk u se  z b io tič 
nim  poživ ilom  f o 1 c i a  t e i n . S red stv o  je 
k em ična  celo ta, ki pož iv lja  p re sn o v o  na pod 
lagi d e lo v an ja  encim ov. U speh  poživ ila  se 
je  po k aza l p ri večjem  d o n o su  m ed u  n ek ak o  
za  23 % .

H ip o fa rin g a ln c  ž leze in sp o so b n o st za 
in v e rtiran jc .

M. V. ŠEREBKIN se je v  Sov je tsk i zvezi 
u k v a rja l z v p ra šan je m , k o likšno  sp o so b n o st 
za  in v e rtira n jc  s la d k o rje v  im ajo  spodn je  
g o ltn e  žleze. U gotov il je m ed seb o jn o  so o d 
v isn o st m ed  ko lič insk im  don o so m  m edičine 
s paše  in m ed sp o so b n o stjo  žlez, d a  to  m e
d ičino  in v e rtira jo . A k tiv n o st in v ertaze , ki 
jo  p ro izv a ja jo  o m en jen e  žleze, n ih a  v  p re 
cejšn jem  razm ah u . N ajveč jo  a k tiv n o s t je p r i
k azo v a la  in v e rtaz a  p ri p o le tn ih  čebelah , 
n a jm an jšo  pa  pri z im sk ih  čebelah . N ajveč ja  
sp o so b n o st ž leznih  izločkov  za  in v e rtiran je  
je to re j v  času, ko  je tr e b a  p re d e lo v a ti v e li
ke ko lič ine  m edičine.

Z an im ive  so tu d i p re isk av e  R. D. PETU 
HOVA v  S o v je tsk i zvezi. N am en  p re isk av  
je bil, d a  bi ugo tov il p o seb n o sti p re sn o v e  
am in sk ih  k islin  p r i p rez im u jo č ih  čeb e lah ;

p o seb n o  v  p rv i polovici p rez im o v an ja , ko 
čebele  p ra k tičn o  ne už iva jo  b e ljak o v in  in 
p o ra b lja jo  sam o  v e lik e  količ ine  m edu , d a  
v zd ržu je jo  en ak o m ern o  to p lo to  v  zim ski 
gruči. P resn o v o  am in sk ih  kislin  u re ja jo  fe r
m en ti, ta k o  im en o v an e  am in sk e  tran sfe raze . 
A k tiv n o st teh  fe rm e n to v  je v  čebeljem  tk i
v u  v e d n o  v iso k a . P oseb n o  v iso k a  p a  je 
v  z im ski dobi, ko  jc p o tre b a  sk rb n o  n a d zo 
ro v a ti  p o ra b o  te lesn ih  b e ljak o v in  zarad i 
p re h ra n je v a n ja  s č istim i og ljikov im i h id ra ti.

Vloga p red n jih  nog p ri g rad n ji sa tov ja .
Dr. K Ö N IG ER  iz Z vezne n em ške  re p u b 

like je p o ro čal o d o g ajan jih , k ak šn o  vlogo 
ig rajo  p red n je  čebelje  noge p ri izdelav i ce
lic. Č ebelam  je o d s tra n je v a l p o sam ezne  dele 
nog, od č len k o v  s to p a lca  pa  d o  cele noge. 
K adar je čebelam  o d stra n il eno, to d a  cclo 
nogo, je m o ra lo  v eč  čebel g rad iti sa tov je , 
v e n d a r  je bilo  sa to v je  izde lano  lepo  n o r
m alno . K adar je o d s tra n il s to p a ln e  členke, 
to  ni vp liv a lo  na g rad n jo  sa tja . K adar pa  jc 
o d stra n il golenice, so čebele  sicer še o b lik o 
va le  n o rm aln e  celice, v e n d a r  je opazil ra z 
liko  nas tran ica h  celic. Ko je čeb e lam  o d 
s tra n il s tegna, n iso  m ogle več  g ra d iti sa tja . 
Č ebele, ki so im ele e n o s tran sk o  odeb ljcn e  
p re d n je  noge, niso m ogle g ra d iti p rav iln eg a  
d n a  v  celicah. Z arad i teg a  celice na  obeh  
stran eh  sa ta  niso  bile v  red u . Iz  v seh  p o 
sk u so v  je razv id n o , d a  s ta  čebeli neogibno  
p o tre b n i obe  p red n ji nogi, da  g rad ijo  p ra 
v ilno  sa to v je . Poleg teg a  pa  o b e  nogi tud i 
p re n a ša ta  p ri g ra d n ji voščene  lističe  iz vo- 
sk o v n ih  žlez d o  g rad b en eg a  m esta .

L. R A D O JE FF (B olgarija), je sk u ša l ugo
to v iti, k a k o v  p liv a  n a  z im sko  o d p o rn o s t 
a k tiv n o s t k a ta laz e  iz re s ta ln ih  žlez in k a k š 
na je  p o v ezav a  z is to časn im  p o ln jen jem  
b la tn ik a  s p reb av n im i o d p ad k i. V p re isk a 
vo  je vk ljuč il sivo  K avkazijko , do m ačo  b o l
g a rsk o  čebelo  in n ju n e  k rižan k e . N ajm očnej-
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šc je b ila  ra z v ita  a k tiv n o s t k a ta lazc  sred i 
zim e in je bilo oč itno , d a  se sočasno  b la tn ik  
naglo  po ln i z o d p ad k i. O ba  p o jav a  p a  k a 
že ta  v e like  raz lik e  p ri razn ih  ro d o v ih . Siva 
K av kazijka  p rezim u je  zelo  d o b ro , d e lo v an je  
k a ta laz e  je  boljše  k o t p ri dom ači čebeli. 
N e k a te re  d ru ž in e  k aže jo  celo m očnejše  d e 
lo v an je  k a ta laze , p a  se b la tn ik  p očasneje  
polni z o d p ad k i. Pri s tro k o v n i o d b iri bi 
v z rejev a lci m lad ih  m atic  ta  p o jav  lahko  k o 
r is tn o  upo štev a li.

Prof. TO W N SEN D  iz K anade je p o u d a r
jal, da  leži g lavn i p ro b lem  p ri o b d e lav i in 
sk lad iščen ju  m edu  v tem , k ak o  naj m ed  
o h ran i svo jo  n a rav n o  k o n sis ten co  in k v a li
te to . V p o d je tjih  N ovega  sv e ta , ki se bav ijo  
s sk lad iščen jem  m ed u  na  ve liko , povzroča  
ta  p ro b lem  velike  sk rb i. Z arad i teg a  so iz
dela li nove  n a p rav e , s k a te rim i sk lad iščijo  
m ed, ki o s ta ja  tek o č  v sa j 6 m esecev . O be
nem  p ro izv a ja jo  k ris ta liz iran i m ed  d ro b n ih  
zrn ic, da  sc lah k o  m aže na  k ruh .

KALMAN iz Iz ra e la  je p o ro ča l o m oč
nem  n a s ta jan ju  H M F (h id roksi-m etil-fu rfu - 
ral), če sk lad iščim o m ed  pri v iso k ih  te m p e 
ra tu ra h , k o t je to  n av ad a  v  v ro č ih  p o k ra ji
nah . Z ato  bi m o rali tam  sk lad iščiti m ed  v  
pod zem sk ih  p ro s to r ih . Pri tak e m  sk lad išče 
n ju  je p o tre b n o  u ra v n a ti  o p tim a ln o  v lago  
v z rak u .

JA C H IM O W IC Z iz A vstrije  je o b ra v n av a l 
v p ra šan ja , ki n a s ta ja jo  p ri ra s to č i m ed n a 
ro d n i trg o v in i z m edom . T rg o v in a  zah tev a  
in te rn ac io n a ln e  no rm e, ki so že se stav ljen e  
po tru d ap o ln em  o sem le tn em  de lu  v  sp isu  
»Codex eu ropaous« . Z ah tev am , ki so jih p o 
s tav lja le  izv en ev ro p sk e  d ržav e , so ugodili 
čim  bolj š iro k o g ru d n o . P rem o stiti je bilo 
tre b a  na jh u jši o d p o r  p ro ti  razlogom  velike  
v ro č in e  p ri sk lad iščen ju  m ed u  (HM F). To 
pa za rad i tega, k e r  je g lu k o za  o k sid aza  iz 
čebeljih  žlez zelo  o b ču tljiv a  na v roč ino . T a 
o k sid aza  n am reč  un iču je  b a k te r ije  in je  g lav 
na se s tav in a  m edu.

D elovna sk u p in a  za  teh n o lo g ijo  je s e s ta 
v ila  nav o d ila , k ak o  ra v n a ti  z m ed o m  od 
tre n u tk a , ko  ga  jem ljem o  iz p an ja , pa  do  
tre n u tk a , ko  ga o d pošljem o . Z elo  v a žn a  je 
p rip o m b a , d a  o s ta ja  g loboko  h la jen  m ed  
dolgo časa  tek o č  in sp o so b en , d a  ga  z la h 
k o to  m ažem o  na  k ruh .

K besed i se je oglasil R. 13. W ILLSON, 
ki na  v e liko  izvaža m ed  iz ZDA. P riznal je, 
tla  so tu d i za  m ed  p o tre b n a  m ed n a ro d n a  
p rav ila . Sedaj naj od loča  o n iv o ju  m ed u  za 
izvoz ko lič ina  H M F in d ia s ta za  v  njem . D o
slej p a  ni n ik je r  z n an s tv en e  ugo to v itv e , da 
je m ed  p o k v a rjen , če se v  n jem  n a h a ja  d o 
ločena  ko lič ina  H M F  ali m u p rim an jk u je  
d ias taze . V roče p o d n eb je  K alifornije  in M e
h ike  p o sp ešu je  n a s ta ja n ja  h id roksi-m etil- 
fu rfu ra la  in un iču je  d ia s ta zo  v  m edu. V 
en ak em  sm islu de lu je  p rev o z  z  lad jam i, k je r  
tu d i u teg n e jo  n a s ta ti  v iš je  te m p e ra tu re  v 
sk ladiščih . V E vropi p a  n a to  o p o re k a jo  m e
du, č ep ra v  om en jen i fa k to r ji  ne ig rajo  n o 
ben e  v loge. Z arad i teg a  je  re s  p o treb n o , da  
se določi m ed n a ro d n a  ra v e n  m edu . K p o 
sv e to v an ju  za se s tav ljan je  ev ro p sk eg a  »Co
dex a lim en tarius«  (zakon o živilih) p a  je p r i
teg n iti tu d i ZDA in M eh iko  z g lasovalno  
p rav ico .

P ro ti n am enu , d a  bi na  ta  način  iz ZDA 
to rp e d ira li ev ro p sk e  zah tev e  po  n a rav n em  
in n e d o ta k n jen e m  m edu, je n a s to p il dr. 
DUISBERG z b rem en sk eg a  zav o d a  za ra z i
sk av o  m edu . S p o n tan e  b esede  p re d s tav n ik a  
raz isk o v a ln eg a  zav o d a  za  uv o z  iz d ru g ih  d e 
žel so ta k o  te h tn e  za  vse  ev ro p sk e  čebelarje , 
da  jih  d o b esed n o  n a v a jam o : »G ospod W ill
son  sm a tra  n ašo  p re so jo  H M F in d ias taze  
k o t neo sn o v an o . P ro ti tem u  sc p o stav lja jo  
izvedenci. N as p lo šn o  je m ed  se stav ljen  iz 
s lad k o rja , a ro m e  in b io lo šk ih  d o d a tk o v . V 
m ed u  v id im o  več k a k o r  sam o  slad ek  r a s t 
linski p ro izv o d  ali g o sto  s lad k o rn o  ra z to p i
no  z d išavam i. N aši p o tro šn ik i hočejo  im eti 
d o d a tk e , ki jih  čebele  d o d a ja jo  m edu . Ce 
pa  gospod  W illson m eni, da  sc lah k o  u m e t
na  d ias taza  d o d a je : U m etn o  d ias tazo  z lah 
k o to  laz lik u jcm o  od n a rav n e  d ias taze !

M edeno  pecivo  v seb u je  m nogo H M F. V 
tem  p rim e ru  ig ra  m ed  le v logo  slad k o rja . 
K ad ar pa  m ed  u ž ivam o k o t h ran o , m o ra  
v se b o v a ti več. M ed iz tro p sk ih  k ra je v  lahko  
vseb u je  H M F. T o d a  m eja  dov o ljen e  s trp n o 
sti je p ri teh  m ed o v ih  d e se tk ra t v išja , tu d i 
p ri tak o  im en o v an em  »jukatan« m edu . Za 
ZDA lah k o  o s tan e  m ed  le sladilo , v  E vropi 
pom en i p a  m nogo  več. N očem o vsiliti ZDA 
n ašega  sta lišča , če p ri vas d ru g ače  m islite. 
Z a nas p a  so m ero d a jn i sk lep i m ed n a ro d n e 
ga u rad a , ki jim  je p r itrd ilo  v eč in a  držav.«

Povzel J . M.

CVETNI PRAH KORUZE

Cvetni prah koruze vsebuje 20 do 26 %  
beljakovin, 3,4 % pepela, 2,2 % m aščob, pre
cej kalija, m agnezija, železa  in v itam inov iz 
skupine B. Z ato ga uvrščajo m ed polnovred
no beljakovinsko hrano za čebele.

Preizkusili so vred nost cvetnega prahu 
koruze, ki so >o sadili sredi m esecev  aprila,

maja, junija in julija. D onos cvetnega prahu 
je bil od 41,5 do 47,3 kg/ha.

Cvetni prah koruze, ki je cvetela  v  avgu
stu in septem bru, je im el več beljakovin in 
m ineralnih snovi.

Ref. žurnal 1/72
L. K.
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7z duiMoenega z i o/jen ja

V SKLAD

z a  g rad n jo  ČIC so n ad alje  p risp e v a li: L udvik  
ing. KLUN iz L jub ljane  ISO din, n e im en o v a 
ni 10 d in , še s t č lanov  čeb e la rsk e  d ru ž in e  
M etlika  110 din, Iv an  R u ta r  iz Š to r 48 din, 
19 č lanov  so ršk e  čeb e la rsk e  d ru ž in e  190 din, 
Iv an  K rajnc iz Volčje d rag e  35 din, Ja n e z  
S kok  iz M engša 7 din, B e rn ard  Ž u ljan  in se
s tra  čeb e la r iz R icm anja  p r i T rs tu  220 din, 
č lani Č eb elarsk eg a  d ru š tv a  M u rsk a  S obota  
491 din , č lani č eb e la rsk e  d ru ž in e  Senovo- 
B restan ica  lo o  d in , učenec pok . M atevža  
P o d ja v o ršk a  s K ozjaka 30 din, M ilan V ajda 
iz M etlike  50 d in  in Jiože B abnik  iz D ravelj 
n a m e sto  v e n ca  za  p ok . M ihe Š tru k lja  150 
din.

S tan je  sk lad a  dne 10. 5. 1072 je 350 tisoč  
787,13 d in arjev .

Vsem  d a ro v a lcem  isk ren a  h v a la !
U p ra v a  sk lad a  ČIC

PRIČELI SMO Z GRADNJO ČEBELARSKEGA IZOBRAŽEVALNEGA CENTRA

Z odločbo št. 351-723/72-4/6, z dne 25. 4. 1972 je Skupščina občine Domžale, 
O ddelek za gospodarstvo in kom unalne zadeve, izdala Zvezi čebelarskih društev 
za Slovenijo gradbeno dovoljenje za gradnjo ClC.

Osmega m aja smo zakoličili objekt ClC in dovozno cesto do stavbišča. V na
slednjih dneh je Komunalno podjetje Domžale pričelo s urejanjem  cestišča in po
laganjem  vodovodnih cevi do gradbišča, podjetje Elektro L jubljana pa je položilo 
električni kabel. Po teh pripravah  smo pričeli z urejanjem  gradbišča.

Tako nam  je po dolgotrajnih prizadevanjih uspelo »zasaditi prvo lopato«. Da 
bomo mogli do zime spraviti zgradbo v surovem  stanju pod streho, prosim o čebelar
je, da podprejo s prispevki prizadevanja Zveze. Čebelarska društva in družine, ki še 
niso zaključile vnovčenja »žebljev in opek«, naprošam o, da to store v prihodnjih 
mesecih, nadaljujejo pa naj tudi z zbiranjem  prispevkov po nabiralnih polah, ki 
jih imajo.

B. M.

OBVESTILO

Č eb elarsk i m uzej v  R adovljici je  o d p r t v  sezon i od  1. m aja  do  30. se p tem b ra  v sak  
d a n  od 10. do 12. in o d  16. do  18. u re .

V času  izv en  tu ris tičn e  sezone  je o d p r t  d o p o ld an  v sa k  d a n  od  10. do  12. u re , p o p o l
d an  pa  le o b  sred ah , so b o ta h  in n e d e ljah  od  15. do 17. ure.

N a jav ljen e  sk u p in e  sp re jem a  ob  v sak em  d n ev n em  času.
V sto p n in a  za  o d ra s le  je din 2 po  oseb i, za  d ijake , v o jak e  in š tu d e n te  p o  1 din.
M uzej n a  B lejskem  g ra d u  im a v s to p n in o  za o d ra s le  2 d in , za d ijak e  1 din.
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NA TOLMINSKEM IMA ČEBELARSTVO 2E 
BOGATO TRADICIJO

Ob številni udeležbi je  bil v nedeljo ,  16. 
aprila  1972, v Alp hotelu  v Bovcu letni o b č 
ni zbor Č e b e la rsk eg a  d ruš tva  Tolmin, ki so  
mu m ed  drugimi prisostvovali  tudi p re d s ta v 
niki č ebe la rsk ih  d ru š te v  Nova Gorica in Ka- 
nal-Brda t e r  ing. Ivan Kos, sv e to v a lec  za 
km eti js tvo  pri Skupščin i  obč ine  Tolmin. No
vogoričani so  ob tej  priložnosti  hkrati s  po
zdravi izročili Tolmincem tudi lepo spom in
sko  p lake to  z grbom svo jega  m es ta .

Iz poročila  p red sed n ik a  Antona  laria 
je  bilo razvidno, da  ima Č eb e la rsk o  druš tvo  
Tolmin 84 članov. Pred d ese t im i  leti je bilo 
včlanjenih  v d ruš tvu  komaj 25 čeb e la r jev  in 
s e  je  to re j  njihovo število  v t e m  č asu  v eč  
kot potroji lo, kar je  v sek ak o r  lep uspeh .  Še  
vedno  pa je  na območju to lm inske  občine  
nad s to  neorganiziranih  čebe la r jev ;  zato je  
bilo na ob čn em  zboru poudarjeno ,  da s e  je 
t re b a  tudi vnaprej  prizadevati  za povečan je  
š tev ila  č lanstva .  Vsi sedan ji  člani so  na ro 
čeni na »Slovenskega  čebelarja«  in tudi s i
c e r  skrbijo  za izpopolnjevanje svo jega  s t ro 
kovnega znanja na predavanjih ,  ki jih o rg a 
nizira d ruštvo.

Pred leti je  bilo d ruš tvo  v resn i  krizi in 
je  skora jda  umrlo. S požrtvovalnim delom 
u pravnega  odbora  t e r  s  pom očjo  Zveze č e 
be larskih  d ru š te v  S lovenije  pa je  o rg an iza 
cija s p e t  zaživela in d oseg la  že lepe  u sp eh e .  
Dobilo je  tudi nekaj d e n arn e  pomoči od to l
m inske  obč ine  in od Kmetijske zad ruge  Bo
vec,  v tem  ko pa km eti jska  zadruga  Tolmin 
nima za d ruš tvo  n o b en eg a  razumevanja.  
Društvo je  organizira lo tudi p reg ledn iško  
službo za ugotavljanje  in zat iranje  čebeln ih  
bolezni, dva č lana  pa s ta  obiskovala  teča j  za 
p reg ledn ike  v Novi Gorici.

Udeleženci ob čn eg a  zbora  so  bili m n e 
nja, da bi bilo t reb a  proučit i m ožnos t,  č e  ne 
bi kazalo v okviru Zveze čeb e la rsk ih  d ru 
š te v  Slovenije  ustanovit i  za o b m o čje  Pri
m orske  nek posvetovalni  organ ,  ki bi lahko 
obravnaval in reševa l  p rob lem e,  ki so  skup
ni ali sorodni v se m  č eb e la rsk im  druš tvom  
v S lovenskem  Primorju. Da bi bil tak  organ 
sle j  ko prej kor is ten  in po treb en ,  je  pokazal 
tudi s e s t a n e k  p red sed n ik o v  in tajnikov č e b e 
larskih d ru š te v  Nova Gorica, Kanal-Brda, 
Tolmin, Ajdovščina in Sežana ,  ki je  bil 16. 
januarja  1972 v Novi Gorici in na ka te rem  
so  razpravljali o prevažanju čebe l  na pašo  
t e r  o zatiranju čebe ln ih  kužnih bolezni.

Nekaj zaslužnih članov je  bilo na o bčnem  
zboru odlikovanih. Diplomo Antona  Ja n še
II. s to p n je  je  prejel  Stanko  M urovec, diplo
mo III. s to p n je  so  pa dobili Emil Kravanja, 
P e te r  Lipušček, Karel Miklavič in Jus tin  
Podgornik.

Na ob čn em  zboru sm o  slišali  tudi dvoje 
zanimivih predavanj.  Ivan Krajnc je  govoril 
o poglavitnih opravil ih v čebe ljn jaku v po
sam ezn ih  letnih čas ih ,  o boleznih čebel,  o 
prevozih na pašo , itd. Stanko  Murovec pa 
je  na podlagi a rh ivskega  gradiva, ki ga m ar
ljivo zbira in proučuje ,  nanizal v r s to  poda t
kov o zgodovini č eb e la r s tv a  na S lovenskem  
nasp loh  in na Prim orskem  š e  poseb e j .  Med 
drugim je povedal,  da je bilo prvo č e b e la r 
sko  druš tvo  na Tolminskem us tanovljeno  že 
pred  64 leti (3. maja 1908) in s i c e r  na Gra
hovem  v Baški grapi.  Morda je  na izbiro 
prav te g a  kraja za prvo č eb e la rsk o  organi
zacijo vplivala tudi bohinjsko-goriška proga, 
ki je  dve leti prej s tek la  tod mimo t e r  tako  
š e  o la jša la  in poglobila d o ted an je  s t ike  med 
kranjskimi in primorskimi čebelarji.  Prvi pi
sani viri o čeb e la r s tv u  v te h  krajih pa s e 
gajo v eč  sto let i j  nazaj, saj na jdem o že leta  
1377 v urbari ju tako  imenovano  davšč ino 
čebe l ,  ki so  jo morali km etje  odvajati pa tr i
arhu v Ogleju.

Tov. M urovec  je  v svo jem  predavanju  
navedel  š tev ilne  zanimivosti  in podatke ,  ki 
do  zdaj sp loh niso bili znani oziroma niso 
bili do kraja p reverjen i;  zato so  ude leženci  
o b č n eg a  zbora  predlagali ,  naj bi izsledke 
svojih raziskav kolikor je  m ogoče  š e  dopol
nil in jih objavili v »Slovenskem  čebelarju» , 
ker bi bilo to  za m ars ikoga  v sekakor  zani
mivo in poučno  branje.

O bčnega  zbora, ki je  na sp lo šn o  uspel,  
s e  ni udeležil p reds tavn ik  Zveze čebe la rsk ih  
d ru š te v  Slovenije ,  kar so  navzoči sprejeli  
z negodovanjem . Tudi imena  odlikovancev 
so  lahko le prečitali  in jim čes t i ta l i ,  n iso pa 
jim mogli izročiti diplom, ker jih upravni od
bor ni p rav o časn o  preje l.

Uradnem u delu  ob čn eg a  zbora je  sledila  
zakuska,  kjer s e  je  neform alno  nadaljevala  
razprava o čeb e lah  in čeb e la r s tv u  t e r  sk le 
pala  nova poznans tva  in p r ija teljs tva.  Vzduš
je  je  bilo toplo  in prijetno, č ep rav  je zunaj 
padal dež, po okoliških hribih pa  je  m očno 
snežilo.

Jože  Šuligoj

PRODAM

24 naseljenih AŽ-panjev na 10 okvirjev in zložljiv čebelnjak za 24 A 2-panjev. Dipl. ing. 
U roš Vidmar, 64264 — Bohinjska Bistrica 89.
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Oämdniee

JANEZ BUKOVEC

L eto  1971 je bilo za  Če
b e la rsk o  d ru ž in o  S o ra  s la 
bo  v  dv eh  pogledih . Poleg 
slabe pašn e  le tin e  je  izgu
bila  k a r  d v a  sv o ja  zelo 
v e s tn a  in d e lo v n a  člana. 
Dne 25. fe b ru a r ja  je um rl 
za ra k o m  Ja n e z  B ukovec 
z O soln ika , zn an e  in p r i
ljub ljene  iz le tn išk e  to čk e , 
od k o d e r  je č u d o v it ra z 

gled  'dom ala n a  v so  G o ren jsko , (posebno pa 
j« k o t n a  d lan i S o rško  polje . R ojen  je bil 19. 
n o v e m b ra  1911. Ko je bil s ta r  tr in a js t  let, je 
začel čeb e la riti in o sta l čebe lam  zv es t do  
sm rti. Bil je trd en  k m et in zav ed en  čebelar. 
Č lan čeb e la rsk e  d ru ž in e  je  bil od  n jen e  u s ta 
n o v itv e  in tu d i p rid en  b ra lec  S lovenskega  
čebe larja .

M ed v o jn o  je  m nogo  p re trp e l. O k u p a to r  
m u je požgal g o sp o d a rsk o  p o slo p je . Sam  je 
že m islil, d a  je konec z njim , a  po  čudnem  
nak lju č ju  je o s ta l  živ. Bil je  sk ro m en  in d e 
laven, v ed n o  p r ip rav ljen  p o m ag a ti, k je rk o li 
je b ilo  treb a . Kako je bil p rilju b ljen , je p o 
kazal n jegov  pogreb . Ze v eč  le t n i  so ršk o  
p o k o p a lišče  v id e lo  to liko  p o g reb cev  k o t p ri 
n jegovem  pog reb u . Ob o d p rtem  g ro b u  so 
govo rn ik i p o u d a rja li m noge n jegove  v rlin e  
in lepe la s tn o s ti, a  nihče ni dovo lj p o u d a ril 
m o rd a  n a jlep šeg a  — n jegove  ljubezn i do  d o 
m ače zem lje. S rčno je ljub il d om ačo  zem ljo  
in v  te j ljubezn i vzgojil tu d i sv o ja  sinova . 
D anes m noge  k m etije  v  rav n in i zap uščene  
sam ev a jo , k e r  ni n ikogar, ki bi jih  v zd ržev al 
in ljubil. T udi n jegov im a s in o v o m a je b ila  
o d p r ta  p o t v  to v a rn o  in v  tu jin o , p a  n jegov  
dom , č ep ra v  o sem sto  m e tro v  v iso k o , ne bo  
osta l o sam ljen  in n jegovo  čeb e la rs tv o  ne  bo  
p ro p ad lo . N ad aljev a l ga  bo n jeg o v  sin 
S tanko , ki zn a  ta k o  d o ž iv e to  z ap e ti »Polje, 
k d o  bo te b e  l ju b i l . . .  k d o  bo teb i zvest 
ostal«.

ČD S ora

STEFAN JAM NIK

D om a iz is teg a  h r ib a  k o t J a n e z  B ukovec. 
R ojen  je  bil 14. 12. 1904, le ta  1949 se je 
preselil v  Soro  in tu  tu d i um rl za  rak o m  
13. 4. 1971. Č ebelaril je od  m lad o sti in p o 
seb n o  v  Sori večino  svo jega  časa  posvečal 
svo jim  lju b ljen im  čebelam . Se ko je bil že 
ves oslabel, je s tre so čo  se ro k o  hodil o ko li 
svo jih  lju b ljenk . Č lan Č eb elarsk e  d ru ž in e  
Sora  je  bil vse  od  n jen e  u s ta n o v itv e  1938.

Ni b ilo  č eb e la rsk eg a  se s ta n k a  ali p re d a v a 
nja , ki se ga ne  bi udeležil. K ako je bil p o 
v e za n  s č eb e la rsk o  d ru ž in o  kaže že to , da 
sm o več le t im eli občne zb o re  k a r  v  n jegovi 
h iši in s tro k o v n a  p re d a v a n ja  p ri n jegovem  
čeb e ln jak u . T udi n a sled n ik a  si je vzgojil — 
n ečak a  A n to n a  K oširja, d a  bo  n ad aljev a l n je 
govo de lo .

ČD Sora

NIKO GRABRIJAN

V lan sk em  n o v e m b r
skem  d n evu , k o  se je n a 
ra v a  odela  v  belo  snežno  
og rin ja lo  in so se n jegove 
lju b ljen k e  še te sn e je  s tis 
n ile  v  z im sko  gručo, je za 
v ed n o  p re n eh a l u tr ip  srca 
n ašeg a  d rag eg a  N ik a  G ra 
b rijan a .

Z n jim  n ism o izgubili le 
d o b re g a  to v ariša , pač  p a  

tu d i ak tiv n eg a  č lan a  d ru š tv a , sve tovalca , 
p re d a v a te lja -p ra k tik a  in  d o b re g a  o rg an iza 
to rja .

T o v ariš  N iko se je rod il 10. 9. 1901 v  
Prib incih  v  Beli k ra jin i k o t ed in i sin s iro 
m ašn e  km ečke  d ruž ine . Že v  o tro šk ih  letih  
je občutil v so  težo  ž iv ljen ja , poseb n o  še po 
zgodn ji o četo v i sm rti, ko  s ta  z  m a te rjo  o s ta 
la  sam a.

Č ebelariti je začel, ko  m u ni b ilo  15 le t 
in od  ta k r a t  da lje  so b ile  čebele  n jegove 
sta ln e  sp rem ljev a lk e .

V NOB je  so d eloval od  1942. le ta  do 
o sv o b o d itv e , ko  so  m u bile  zau p an e  v idne  
d o lžn o s ti in je z v sem  zan o so m  te r  p o ž rtv o 
v a ln o s tjo  de loval n a  ra zv o ju  n a p red n e g a  
k m e tijs tv a  in č eb e la rs tv a  na  širšem  slo v en 
sk e m  obm očju .

Z vzg led n o  lju b ezn ijo  do čebel je tu d i v  
svo jem  d ru ž in sk em  k ro g u  vzgojil ro d  n a 
p red n ih  čebelarjev .

Po p r ih o d u  v  K očevje, k je r  se je v  Li
v o ld u  n a s ta n il s svo jo  d ru ž in o  in si kasn e je  
u red il d om , sm o ga k a j h itro  spoznali k o t 
a k tiv n e g a  d ru žb en eg a  delavca. S svo jim  
p re p ro s tim  p ris to p o m  sleh ern em u , z v e liko  
v o ljo  p o m ag a ti k je rk o li je b ilo  p o treb n o , si 
je p rid o b il m n o g o  p r ija te lje v  in  sp o što v an je  
Š irokega k ro g a  o b čan o v . R avno  za rad i tega 
i90 m u b ile  zau p a n e  tu d i na K očevskem  š te 
v iln e  d ru š tv e n e  in d ru ž b en e  do lžnosti. Bil 
je v r s to  le t p re d sed n ik  našega čeb e la rsk eg a  
d ru š tv a  in do  zad n jeg a  dne, k lju b  b o leh n o 
sti, a k tiv en  član o d b o ra , p re d sed n ik  k ra je v 
ne o rg an izac ije  SZDL, ZB NOV te r  član  od 
b o ro v  d ru g ih  o rgan izac ij in d ru š tev .
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N a zadn ji p o ti sm o se od  n jega  poslovili 
š tev iln i čeb e la rji k o čev sk eg a  d ru š tv a , m n o 
gi občan i in  p re d s tav n ik i g o sp o d a rsk eg a  in 
d ru žb en o -p o litičn eg a  ž iv ljen ja  širše  D o len j
ske.

N jegov  lik  b o  osta l m ed  nam i v  n a jlep 
šem  spom inu.

Č eb elarsko  d ru š tv o  
Kočevje

POLDE ERJAVEC

R odil se je  15. n o v e m 
b ra  1903 k o t n a jm lajši sin 
v e like  d ru ž in e  v  P ro d u  p ri 
Č rnučah . Z a ra d i rev ščin e  
se je  tak o j po  o sn o v n i šo 
li zaposlil k o t de lav ec  in 
v različn ih  p o d je tjih  služil 
k ru h , d o k le r  si n i  s svo jo  
p r id n o s tjo  in sp o so b n o stjo  
p rid o b il kv a lifik ac ijo  a v to 
m ehan ika. U redil si je dom  

in s tre m i o tro k i d o čak a l d rugo  sv e to v n o  
vo jno . Kot vsa,k p ra v i d o m oljub  je tak o j so 
de lova l v  bo ju  p ro ti  'o k u p a to rju . N jegovo  
so d e lovan je  p a  je  o k u p a to r  k ro n a l 15. m a r
ca 1943, ko  ga je z a rad i teg a  a re tira l  in p o 
slal v  k o n cen trac ijsk o  tab o rišče  R eichenau  
in Innsb ruck , o d  k o d e r  se je n a  pol živ  v rn il 
o b  kap itu lac iji N em čije. N ek aj časa  je bil 
ta jn ik  obč in e  Č rnuče, a  želja  po železnem

konjičku  ga je  p rip e lja la  n a  O p e k a rn o  Č rn u 
če, k je r  je k o t šo fe r  in m eh an ik  d o čakal 
u p o k o jitev . T o d a  tu  je o sta l še v rs to  let, 
d o k le r  m u z a v ra tn a  bo lezen  te g a  ni o n em o 
gočila.

Svoj p ro s ti  čas je  Po lde v  ra n i m lad o sti 
posvečal na jveč  gasils tvu , te lo v ad b i in  p ro 
sveti. K asneje se je p riče l u k v a rja ti  s sa d ja r
stvom . T u p a  je  n aše l svo je  na jvečje  ž iv ljen j
sko zad o v o ljs tv o  — čebelice. N a p rav il si je 
čebeln jak ! Od teg a  dne da lje  je ob p o slu 
šan ju  šu m en ja  p re d  čeb e ln jak o m  n aše l dan  
za  d n em  u teh o  za  svo je  ž iv ljen jsk e  stiske.

Tu p ro d  čeb e ln jak o m  je Polde n aše l v  
ned oum ljiv i k o le k tiv n o s ti in p rid n o s ti z rca 
lo svo jega  p o šte n eg a  in  d e lo v n eg a  ž iv ljen ja  
in ta k  je tu d i um rl — k o t  p ra v a  čeb e la  člo
v ešk eg a  p an ja . N jegova  z ad n ja  sk rb  je bil 
n jegov  čebeln jak .

Čebelarska družina 
Stožice-Ježica

PO SN EM A N JA  VREDN O 1

T ako le  so se h ra s tn išk i čebe larji spom nili svojih  bolnih, s ta r ih  to v a r iše v  na  svojem  
red n em  o bčnem  z b o ru :

»Ker za ra d i zd rav stv e n eg a  s ta n ja  ne m oreš b iti navzoč na našem  re d n e m  občnem  
zboru , ti pošiljam o  u deleženci p risrčn e  p o zd rav e  in isk ren e  želje za  tv o je  čim  boljše  o sebno  
po ču tje  in ra zv ed rilo  p ri b ra n ju  S lovenskega čebelarja .

Z našim  p o z d rav o m : zum  — zum!«
(Sledijo podp isi vseh  navzočih)

OBVESTILO

Kmetijska tehniška šola Maribor, Vrbanska ul. 30 in čebelar vzrejevalec Stanko Šau
perl, član odseka za odbiro in vzrejo čebel-m atic pri čebelarskem  društvu M aribor, o b - 
v e š č a  t a  čebelarje, da im ata od 1. junija na voljo  l e t o s  v z r e j e n e  m atice za go
spodarsko rabo.

M atice so vzrejene iz družin, ki so že več  let opazovane in  odbirane v  večjem  čebe
larstvu. Plem enjcne so na dom ačem  plem enišču.

Cena m atici je 40,00 (štirideset) dinarjev po povzetju.
M atice lahko dobe naročniki tudi osebno na podlagi točno dogovorjenega predna

ročila v  poslovalnici čebelarskega društva M a r i b o r ,  TYrševa ulica 26, vsako delovno  
sredo in petek m ed 8. in 16. uro.

Cebelar-vzrejevalec
Stanko Šauperl, D upleška c. 313
62000 M aribor

KUPIM

5 čebeln ih  ro jev  s p rv o raz re d n im i m lad im i in  op lo jen im i m aticam i. Ja v iti  n a  naslo v : Džor- 
dže Stakič, Bežanijska ul. 44/1, 11080 Zemun.



KMETIJSKA ZADRUGA LAŠKO Z ENOTAMI:

— lastno km etijsko proizvodnjo, sodelovanje v km etijski proizvodnji, odkup  
km etijskih pridelkov, hranilno-kreditna služba;

— prodaja reprod. m ateriala, predelava m esa in transport 
nudi usluge v  vseh  krajih občine Laško.

TIM —  tovarna  izolacijskega mate r ia la  pri Rudniku Laško

proizvaja in n u d i:

— slyropor plošče in folije za top lotno in zvočno izolacijo v  gradbeništvu, 
zelo uporaben tudi za opaže čebel;

— styropor žlebake za izolacijo cevi;

— Styropor em balažo in različne prireže styropora.
Z a naročila se priporočam o!

V I A T O R
PROMETNO HOTELSKO TURISTIČNO PODJETJE 

LJUBLJANA

ČEBELARJI! Za prevoz čebe l  na pašo  vam nudimo po zelo ugodni ceni rabljene  av tobuse ,  
ki jih lahko p re u re d i te  vašim  po trebam . Vse informacije  vam nudi kom ercia lna  služba 
podjetja  »Viator«, Ljubljana, C elovška  166, tel . 57-021.

PRODAM

12 novih, praznih AŽ-panjev na 10/sat, praktično izdelani. Franc Pipan, Skaručna 40, 61217
— Vodice nad Ljubljano.

zaradi izpopoln itve AŽ-panja več zelo  dobro ohranjenih desetsatarjev A 2-panjev. Janko  
Belec, Lendavska cesta S, 69240 — Ljutomer.


